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Haver til Maver 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Med vedtagelsen af budget 2023 blev der afsat 1.180 mio. kr. til samarbejdet med Haver til Maver om en 
skolehave i Frederiksberg Have i hvert af skoleårene 2023/24 og 2024/25. Da undervisningsforløbet er 
sæsonbestemt, udløber den nuværende samarbejdsaftale mellem Frederiksberg Kommune og Haver til 
Maver ved udgangen af november 2024. Der kan således ikke opstartes nye forløb med såning m.v. i foråret 
2025, med mindre der vedtages en ny bevilling. 

 
Forvaltningens bemærkninger 
Haver til Maver er et obligatorisk Frederiksberg-forløb, som er målrettet elever på 4. og 5. klassetrin, hvor 
hver klasse på 4. og 5. klassetrin får en egen havelod. Et skolehaveforløb løber fra marts til november og 
består af 8 skolehave moduler og omfatter formidling om HAVE, MAD og NATUR i den sammenhængende 
forståelse af JORD til BORD. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at der er tale om et velfungerende samarbejdsprojekt, som både elever og 
medarbejdere udtrykker stor begejstring for, fordi eleverne får jord under neglene og lærer om natur, 
bæredygtighed, mad m.v. på en anderledes måde. 
 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Midlertidig bevilling 
Haver til Maver 

Drift (SER) U 1.248 1.248   

Nettoudgifter i alt  N 1.248 1.248   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt det politisk prioriteres at videreføre samarbejdet med Haver til Maver, vil det medføre udgifter på 
1.248 t. kr. i 2025, og 2026. 
 
De afsatte midler anvendes til betaling til Haver til Maver for udvikling, tilrettelæggelse og drift af skolehaven 
og skolehaveforløb for op til 35 klasser. Beløbet i tabel 1 er tilpasset den aftalte pris med foreningen, såfremt 
indsatsen skal fortsætte på det nuværende niveau. 
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Psykisk sårbare børn og unge (STIME) 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Som led i aftalen om budget 2022 blev der afsat 0,6 mio.kr. årligt i 2022, 2023 og 2024 til at gennemføre 
indsatsen ”Styrket tidlig indsats for børn og unge i psykisk mistrivsel” (STIME).  
 
STIME er et udviklingsprojekt i samarbejde mellem en række kommuner og børne- og ungdomspsykiatrien i 
Region Hovedstaden. Formålet med STIME er at sikre, at børn og unge i psykisk mistrivsel og deres 
forældre får hjælp i deres nærmiljø, inden problemerne vokser sig store.   

 
Forvaltningens bemærkninger 
STIME er Region Hovedstadens projekt under Sundhedsstyrelsens satspulje ”Afprøvning af en fremskudt 
regional funktion i børne- og ungdomspsykiatrien”, hvor Frederiksberg Kommune i regi af 
Fællesrådgivningen for Børn og Unge deltager.  
 
Formålet med STIME er at sikre, at børn og unge i psykisk mistrivsel og deres forældre får hjælp i deres 
nærmiljø, inden problemerne vokser sig store. STIMEs målgruppe er børn og unge i aldersgruppen 3-17 år, 
der er i psykisk mistrivsel uden at have behov for at blive udredt eller behandlet i psykiatrien. 
 
I STIME uddannes fagpersonale, der er involveret i de konkrete indsatser, og der vejledes om 
resultatgivende forløb. STIME er et ligeværdigt samarbejde mellem Region Hovedstadens Psykiatri (Børne- 
og Ungdomspsykiatrisk Center) og kommunerne: Frederiksberg, København, Gentofte, Høje-Taastrup, 
Lyngby-Taarbæk, Gladsaxe og Bornholm. Der indgås løbende aftaler med nye kommuner om deltagelse i 
STIME-samarbejdet.  
 
Til orientering er der med aftalen om 10års planen for psykiatrien afsat midler til, at alle kommuner fra 2024 i 
samarbejde med børne- og ungdomspsykiatrien i hver region skal opbygge et lettilgængeligt tilbud til børn 
og unge (i alderen 6-17 år) i psykisk mistrivsel – bl.a. med inspiration fra STIME. På Frederiksberg er 
tilbuddet forankret i Fællesrådgivningen for Børn og Unge. 
 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fortsættelse af STIME Drift (SER) U 600 600   
Nettoudgifter i alt  N 600 600   

Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget i to år på samme niveau medfører det udgifter på 0,6 mio.kr. i 2025 og 
0,6 mio. kr. i 2026. 
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Forebyggende indsats mod ungdomskriminalitet 
 
Forslagets indhold og baggrund 
I forbindelse med vedtagelsen af Budget 2022 blev der afsat 1,0 mio. kr. i 2022, 850 t. kr. i 2023  
og 850 t. kr. i 2024 til forebyggende indsatser mod ungdomskriminalitet. 

 
 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Formålet med udmøntningen af de afsatte midler til styrkede SSP-indsatser er, at styrke den tidlige 
forebyggende indsats, bl.a. ved at sætte fokus på unge, som har skolefravær eller træffes i bekymrende 
sammenhænge, således at der kan gribes tidligt ind, før der optræder kriminel adfærd. 
 
Undervisningsudvalget har truffet beslutning om prioriteringen af midlerne, og der blev bl.a. igangsat 
følgende indsatser: 
• Task Force Junior, som er et kursus målrettet drenge i alderen 13-16 år og består af en ugelang camp 

på kommunens koloni Lumsås samt 10 efterfølgende kursusaftener. 
• Musikprojekt rettet mod stærkt truede unge, som er et projekt for unge, som føler sig ekskluderet af 

samfundet eller har været det i en periode fx i form af afsoning efter dom. Der arbejdes i projektet 
individuelt med den unge med produktion af musik og skrivning af sangtekster. 

• Øget ressourcetildeling til skolerne til løsning af SSP-opgaver på skolerne, således at skolen selv kan 
afholde SSP-relaterede oplæg for elever og forældre. Dermed frigøres der ressourcer til, at SSP-
medarbejderne kan prioritere at tage på hjemmebesøg hos børn/unge, som optræder på politiets 
døgnrapport som såkaldt antrufne. 

 
Alle tre indsatser er gennemførte og har på forskellig vis været virksomme. Task Force Junior opleves som 
en stor succes og gør en konkret forskel for unge med risikoadfærd. Både børn og voksne i indsatsen 
evaluerer den positivt. De opsøgende SSP-medarbejdere fortæller, at det for nogle af de unge har gjort en 
konkret positiv forskel i den fortsatte udvikling og livsbane. Musikprojektet var for en mindre gruppe unge i 
en afgrænset periode. Indsatsen er afsluttet. Den øgede ressourcetildeling til skolerne er blevet brugt til at 
styrke kompetencerne lokalt, og giver mulighed for flere oplæg lokalt på skolerne.  

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 2029 
Midlertidig bevilling 
Styrkede SSP-
indsatser 

Drift (SER) U 850 850 0 0 0 

Nettoudgifter i alt  N 850 850    
 
Såfremt det politisk prioriteres at videreføre bevillingen til styrkede SSP-indsatser på det nuværende niveau, 
vil det medføre udgifter på 850 t. kr. pr. år i 2025 og 2026. 
 
Der vil være mulighed for skalering af bevillingen, hvilket vil medføre en fornyet prioritering af indsatser, som 
kan gennemføres.  
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Teknologiforståelse som fag  
 
Forslagets indhold og baggrund 
I forbindelse med budgetforliget 2024 blev det besluttet, at teknologiforståelsen i kommunens folkeskoler 
skal styrkes. Der er i denne forbindelse afsat 0,7 mio. i 2024 kr. til kompetenceudvikling af både It- og 
mediedidaktiske vejledere og lærere/pædagoger på kommunens folkeskoler.  

 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Konkret er der blevet etableret et samarbejde med Future Classroom Lab på Københavns 
Professionshøjskole. Projektet er et-årigt, og vil forløbe i skoleåret 2024/25. Projektets overordnede formål 
er at styrke, hvordan skolerne kan arbejde meningsfuldt med teknologiforståelse, således at eleverne 
undervises i, hvordan teknologier virker og påvirker deres liv både fagligt og socialt. Forløbet er tværfagligt 
og består af en række workshops med fokus på digital dannelse, Al, programmering, Makerteknologi mm.  
 
Indsatsen er i gang, og der er ikke foretaget en evaluering på nuværende tidspunkt.  
 
Til orientering er forligskredsen bag den nye aftale om folkeskolen blevet enige om, at teknologiforståelse 
skal integreres i udvalgte eksisterende fag i 1. til 9. klasse, og at teknologiforståelse kan udbydes som et nyt 
femte toårigt praktisk/musisk valgfag i udskolingen i 7.-8. og 8.-9. klasse. Lovændringen gælder først fra 
skoleåret 2027/28. Endvidere er der fra Fælleselevrådet i Elevernes Talerstol peget på behov for 
teknologiforståelse som fag – især for piger. 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 2029 
Teknologiforståelse 
som fag 

Drift (SER) U 700 700 0 0 0 

Nettoudgifter i alt  N 700 700    
 
Såfremt det politisk prioriteres at videreføre bevillingen til Teknologiforståelse som fag, vil det medføre 
udgifter på 0,7 mio. kr. pr. år i 2025 og 2026. 
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Ungdomsskolens Erasmus+-projekt ”Nedbryd fordomme i 
Rigsfællesskabet” 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Frederiksberg Ungdomsskole har ansøgt og fået tildelt 357 t. kr. i 2024 og 90 t.kr. i 2025 gennem Erasmus+ 
programmet til projektet "Viden, ungdomsdialog og demokratisk dannelse nedbryder fordomme i 
rigsfællesskabet". Erasmus+ er et EU-program, der understøtter uddannelse, træning og sport for ansatte 
inden for førskole-, grundskole- og ungdomsuddannelserne i Europa. Størstedelen af midlerne bruges på at 
Ungdomsskolens elever kan deltage i projektaktiviteter i Ilulissat, Grønland, og i forlængelse heraf, at 
Grønlandske elever kan deltage i aktiviteter på Frederiksberg Ungdomsskole. 
  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Projektet er stadig i sin planlægningsfase, og projektaktiviteterne forventes først afholdt i slutningen af 2024 
og begyndelsen af 2025. 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Midlertidig bevilling: 
Nedbryd fordomme i 
Rigsfællesskabet 

Drift (SER) U 357 90   

Nettoudgifter i alt  N 357 90   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Ungdomsskolen forventer at modtage 90 t. kr. fra Erasmus+-puljen i 2025 til den del af projektaktiviteterne, 
som er en del af den eksisterende bevilling. Forvaltningen vurderer ikke, at det vil være muligt at sikre 
Erasmus+-midler til yderligere to år. Såfremt det ønskes at fortsætte indsatsen for kommunale midler i 
skoleåret 2025/26 vil der skulle afsættes 357 t.kr. i 2025 og 90 t. kr. i 2026. Hvis der ikke afsættes nye midler 
udløber indsatsen med den eksisterende bevilling.  
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Ældre- og Omsorgsudvalget 
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Inspirationsansættelser på plejecentre 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Projektet er vedtaget med budget 2020 og forlænget i 2 år med budget 2023. Der er afsat 100 t.kr. til 
projektet årligt i 2023 og 2024  
 
Fritidsjob på plejecentrene er et projekt igangsat for at få flere unge i alderen 15-17 år interesseret i arbejdet 
inden for sundheds- og omsorgsområdet.  
 
I 2024 er fem institutioner og 11 inspirationsansatte en del af projektet. Det er en institution og tre unge mere 
end året forinden. 
 
Arbejdet foregår uden for skoletiden og dækker over aktiviteter med beboerne, eksempelvis at dække bord, 
spille spil osv. Fritidsjobberne opfordres også til selv at komme med forslag til aktiviteter.  
 
Der planlægges fortsat med etablering af netværksgrupper med faste tilbagevendende møder, hvor 
fritidsjobbere introduceres for forskellige arbejdsområder, faggrupper mv.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Unge i inspirationsansættelser på plejecentre (tidligere Fritidsjob på plejecentre) er et projekt med det formål 
at få flere unge interesseret i arbejdet på sundheds- og omsorgsområdet.  
 
De afsatte midler kan dække ca. 10 unge, som arbejder 4 timer om ugen i 6 måneder. Ønskes det at 
projektet fortsætter på samme niveau, vil det derfor koste 100 t.kr. årligt. Projektet blev forlænget med 
vedtagelsen af budget 2023. 
 
Seneste status er fremlagt for Ældre- og Omsorgsudvalget den 6. maj punkt 30.  
 
Et alternativ er at plejecentrene ansætter fritidsjobbere inden for egen ramme.  

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fritidsjob på 
plejecentre 

Drift (SER) U 100 100 0 0 

Nettoudgifter i alt  N 100 100 0 0 
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget på samme niveau, medfører det udgifter på 100 t.kr. i 2025 og 2026. 
Herefter anbefales det, at bevillingen vurderes igen. Udgifterne kan gå til at aflønne 10 fritidsjobbere med 4 
timers arbejde hver uge i 6 måneder.  
 
Det er muligt at reducere antallet af fritidsjobbere og på den måde videreføre projektet med en mindre udgift.  
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Kultur- og Fritidsudvalget 
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”Kulturstilladset” (kultur til socialt udsatte) 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 0,1 mio. kr. til ”Kulturstilladset” (kultur til socialt udsatte). 
 
Kulturstilladset er et initiativ, hvor kommunen tilbyder socialt udsatte borgere muligheden for at deltage i 
kulturoplevelser uden omkostninger for den enkelte/familien. Det sker gennem et tværfagligt netværk, hvor 
der sidder lokale kulturaktører sammen med repræsentanter fra sociale foreninger og organisationer samt 
kommunens forvaltning (såkaldte målgruppekendere). 
 
Det er vurderingen at metoden med at formidle kulturtilbud via målgruppekendere, der på forhånd har 
relationer til målgruppen, fungerer godt og dermed giver mulighed for at udsatte borgere kan deltage på 
mere lige vilkår i kulturlivet. En svaghed ved konceptet er dog, at borgere, der ikke har kontakt til en 
målgruppekender (sagsbehandler eller organisation) i udgangspunktet ikke er omfattet af tiltaget. 
Kulturstilladset udgør i dag en kommunikationsstruktur, som gør det lettere for kommunen at videreformidle 
til målgruppen, når eksempelvis private arrangører henvender sig og tilbyder gratis billetter til byens udsatte 
borgere.  
 
Hvis ikke bevillingen videreføres bortfalder kulturstilladset. 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Der blev med budgetvedtagelsen for 2017 afsat 0,3 mio. kr. i hvert af årene 2017 og 2018 til indsatsen 
"Kultur til socialt udsatte". De i budgettet afsatte midler blev brugt til finansiering af entrébilletter til borgerne 
og ikke til lønmidler som oprindeligt tænkt. Derved har midlerne rakt væsentligt længere end først forventet. 
 
I 2024 er budgettet 0,1 mio. kr. Hertil kommer, at der i forbindelse med Kultur- og Fritidsudvalgets puljer i 
udgangspunktet bliver stillet krav til arrangørerne om at allokere et antal fribilletter til formidling til byens 
udsatte. Denne formidling sker som udgangspunkt via Kulturstilladset. 
 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Kulturstilladset Drift (SER) U 100 100   
Nettoudgifter i alt  N 100 100   

 
 
Hvis Kulturstilladset ønskes videreført på samme niveau som tidligere, skal der afsættes 0,1 mio. kr. årligt i 
2025 og 2026. 
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Bevæg dig for livet 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 0,5 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 i udviklingsmidler til indsatser under 
partnerskabsaftalen ”Bevæg Dig For Livet - Frederiksberg”. 
 
Bevæg Dig For Livet-aftalen er indgået imellem Frederiksberg Kommune, DIF, DGI og FIU i januar 2023 og 
udløber 31.12.2027. Aftalen dækker to faser, hvor den første slutter 31. december 2024. Det er bestemt i 
aftalegrundlaget, at der ”senest i sommeren 2024 laves en status for indsatserne med henblik på vurdering 
af præmisserne for eventuelt at fortsætte aftalen til og med 2027”. 
 
Aftalens mål er at gøre flere borgere idrætsaktive og få flere medlemmer i idrætsforeningerne på 
Frederiksberg. Der er især fokus på at få flere seniorer på 65+ i gang – samt at øge idrætsdeltagelsen blandt 
børn især piger.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Frederiksberg har haft Bevæg Dig For Livet-partnerskab med DIF og DGI siden 2017. FIU er desuden 
ligeværdig partner i den nuværende aftale. Frederiksberg var den første kommune, som fornyede 
partnerskabet med DGI og DIF, da det oprindelige partnerskab udløb i 2022. 
 
Af partnerskabsaftalen fremgår det, at idrætsorganisationerne afsætter 250.000 kr. årligt i 2023-27 til fælles 
projektledelse, forudsat at Frederiksberg Kommune afsætter min. tilsvarende midler. Projektledelsen er 
forankret i Kultur- og Fritidsafdelingen så længe aftalen prioriteres politisk. 
 
Derudover fremgår det af aftalegrundlaget, at der fra kommunens side er ”afsat udviklingsmidler på 500.000 
kr. årligt i hhv. 2023 og 2024. Økonomien for 2025-2027 vurderes i forbindelse med senere 
budgetprocesser”.  
 
På det årlige politiske følgegruppemøde i marts 2024 var der opbakning fra parterne til at fortsætte 
samarbejdet og der blev gjort opmærksom på, at det er en ”politisk opgave at sikre Bevæg Dig For Livet – 
Frederiksbergs økonomiske grundlag i hele aftaleperioden”. På mødet blev der også peget på en række 
ideer til initiativer, der kan arbejdes videre med – herunder træner/frivillig-uddannelse for seniorer samt bl.a. 
kompetenceudviklingstiltag ift. fagprofessionelle i skoler og institutioner. 
 
Der er blevet gjort status for indsatserne i 4 fagudvalg hhv. 3. juni (Kultur- og Fritidsudvalget) og 10. juni 
(Sundheds- og Forebyggelsesudvalget, Børneudvalget samt Undervisningsudvalget). Status samt liste over 
igangværende og mulige kommende initiativer kan læses i sagen forelagt for udvalgene den 3./10. juni 
2024.  
 
Såfremt det er politisk ønsket at fortsætte indsatsen, kræver det en fortsættelse af bevillingen. 
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Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Bevæg Dig For Livet Drift (SER) U 500 500 500  
Nettoudgifter i alt  N 500 500 500  

 
 
Tabel 2: nedskaleret forslags økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Bevæg Dig For Livet Drift (SER) U 300 300 300  
Nettoudgifter i alt  N 300 300 300  

  
Uddybende om Bevæg Dig For Livet økonomi og indsatser 
Indtil videre har partnerskabet med idrætsorganisationerne fremmet mulighederne for at opnå fondsstøtte. 
Dele af udviklingsmidlerne til Bevæg Dig For Livet har indgået som medfinansiering i fondsansøgninger 
(senest ifm. forskellige pigeindsatser).  
 
Eksterne fondsmidler kan imidlertid ikke søges forlods, men alene til konkrete indsatser. Forberedelse og 
behandling af ansøgninger tager ofte halve til hele år, før man kan påbegynde de indsatser, der søges 
midler til.  
 
Alternativ model  
I det omfang at udviklingsmidlerne nedskaleres til 0,3 mio. kr. (tabel 2) vil omfanget af indsatser under 
Bevæg Dig For Livet i større omfang afgøres af, hvorvidt det lykkes at opnå fondsstøtte. Og der vil i 
udgangspunktet formentlig kun kunne arbejdes med 1-2 større strategiske indsatser årligt frem for det 
nuværende niveau, hvor der typisk arbejdes med 3-5 større strategiske indsatser parallelt. Dog vil de større 
tiltag, der allerede er disponeret udviklingsmidler til (og fuldt finansieret), kunne gennemføres. 
 
Uafhængigt af hvilken af ovenstående modeller der vælges, lægges der op til en forlængelse af den 
midlertidige bevilling i 2025-2027, da der Jf. aftalegrundlaget udestår finansiering af indsatsen i perioden 
2025-2027. Afhængigt af den valgte model medfører det årlige udgifter på enten 0,5 mio. kr. eller 0,3 mio. kr. 
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C:NTACT 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved budget 2023 blev der afsat 0,5 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til C:NTACT i form af et årligt driftstilskud til 
drift og udvikling.  
 
C:NTACT er et ungdomsteater med socialøkonomisk baggrund, der har fokus på at give marginaliserede 
grupper en stemme ved at formidle deres viden og erfaringer i folkelige og kunstneriske produktioner med 
en vision om at skabe ligeværd mellem mennesker.  
 
Frederiksberg Kommune har gennem en årrække støttet C:NTACT med driftstilskud.  
 
C:NTACT har fremsendt en ansøgning, hvori der anmodes om et årligt tilskud på 0,6 mio. i perioden 2025-
2027. Beløbet begrundes med at det vil styrke teatrets økonomiske fundament herunder holde sammen på 
organisationen og fastholde de medarbejdere, hvis kompetencer og ekspertise udgør rygraden i C:NTACT.   
 
Forvaltningens bemærkninger 
C:NTACT udgør sammen med Aveny-T og Riddersalen de tre kommunalt støttede professionelle teatre, der 
er i fokus i Frederiksbergs Teaterstrategi 2020-2024 vedtaget af Kultur- og Fritidsudvalget i august 2020.  
 
C:NTACT har særligt fokus på marginaliserede unge og arbejder for at skabe ligeværd mellem mennesker 
ved at sætte fokus på samfundsproblemer gennem kultur og historieformidling. C:NTACT tilbyder hvert år 
forestillinger om aktuelle temaer opført at unge, der har haft emnet tæt på egen krop til byens folkeskoler. 
Det er gratis for skolerne at se forestillingerne.   
 
C:NTACT's funktion og profil som ungdomsteater er dermed markant anderledes end Aveny-T's fokus på 
professionelt teater målrettet unge og unge iværksættere inden for det scenekunstneriske. 
 
Teatrets økonomi udgøres hovedsaligt af fondsbevillinger og projektbudgetter, som kun i meget begrænset 
omfang tillader at finansiere teatrets basale drift. Derfor beskriver teatret kommunens driftstilskud gennem 
årene som afgørende for dets virke. 
 
Der er ikke afsat midler til C:NTACT efter 2024. 
 

Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser – videreførsel af nuværende bevilling  

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
C:NTACT – 
driftstilskud 

Drift (SER) U 500 500   

Nettoudgifter i alt  N 500 500   
 
Tabel 2: Forslagets økonomiske konsekvenser – forhøjelse af bevilling jf. ansøgning 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
C:NTACT – 
driftstilskud 

Drift (SER) U 600 600 600  

Nettoudgifter i alt  N 600 600 600  
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Hvis driftstilskuddet ønskes videreført på niveau med tidligere år skal der afsættes 0,5 mio. kr. årligt i 2025 
og 2026. 
 
Hvis teatrets ansøgning skal imødekommes, skal der afsættes 0,6 mio. kr. årligt i årene 2025, 2026 og 2027. 
 
Teaterets ansøgning er vedlagt som bilag. 

 
 
Bilag 1. Ansøgning om støtte 
 

 
  

Frederiksberg, 1. maj 2024 Kære medlemmer af Kultur- og Fritidsudvalget  

Først og fremmest vil vi sige 1000 tak for den vedvarende støtte, I har ydet os. Jeres støtte er afgørende for 
vores virke og med til at vi kan lave projekter for unge og lokalsamfundet som helhed, der kan lave 
engagerende og meningsfulde oplevelser for både deltagere og publikum.  

I den forgangne 2-årige periode har et betydeligt antal unge og voksne deltaget i vores forestillinger og 
workshops på Edison Scenen. Også ude på ungdomsuddannelserne. Dette inkluderer en stor del af 
Frederiksberg kommunes borgere, hvilket vidner om den brede appel og relevans af vores aktiviteter.  

For at give jer et overblik over aktiviteterne i perioden, der udelukkende rettede sig mod unge i Frederiksbergs 
Kommune, kan vi nævne følgende:  

• ”HØR MIG!”: Et formidlingsprojekt om marginalisering og demokratisk dannelse, som på nuværende 
tidspunkt er blevet set af knap 1000 unge og yderligere kommer til at besøge knap 700 unge fra hhv. 
Falkonergårdens Gymnasium & HF, Johannesskolen, Skolen på Nyelandsvej og Skolen ved Søerne.   

• "PÅVIRKET": En dialogworkshop om unge og rusmidler, der på nuværende tidspunkt er set af 2774 
elever fra 10 forskellige frederiksbergske skoler.  

• Skoleforløb med Skolen på Grundtvigsvej (8. Årgang, projektopgave om ondskab), 2022-2023  
• “Ungefortællinger om ulykkelig kærlighed i alle dets afskygninger": Et samarbejdsprojekt med AvenyT 

og Frederiksberg Gymnasium, hvor personlige fortællinger om kærlighed blev delt og vist for over 1000 
publikummer. Anmeldelse i POV International kan læses HER.  

• Skoleworkshop med Skolen på Nyelandsvej med 150 elever i 2,5 uge.  
  
Herudover har frederiksbergske skoler, unge, fagpersoner og almindelige borgere haft glæde af gæste 
C:NTACTs øvrige forestillinger på Edison Scenen:  
  

• GI’ MIG LI’ EN PAUSE: om skoletræthed  
• RESTGRUPPEN: om den svære overgang fra folkeskole til ungdomsuddannelse  
• MAMA MIDT IMELLEM: fortællinger fra mødre med minoritetsetnisk baggrund  
• DET’ MIT LIV – ELLER ER DET?: om negav social kontrol  

Vi søger nu om fortsat økonomisk støtte fra Frederiksberg Kommune til udvikling og drift af C:NTACT på 
Edison i perioden 2025-2027 med et årligt bidrag på 600.000 kr.  

En fast aftale om driftsstøtte er afgørende for vores kontinuerlige virke, da det giver os mulighed for at se 
længere ud i fremtiden og planlægge og implementere projekter. Vi lægger vægt på stabilitet og kontinuitet i 
vores arbejde, og en længerevarende aftale om driftsstøtte vil kunne give os det nødvendige økonomiske 
fundament til at sikre langtidsplanlægning og stabilitet. De fondsbevillinger og projektbudgetter, vi som 
socialøkonomisk virksomhed ellers lever af, tillader kun at afsætte meget begrænsede midler til drift af vores 

https://pov.international/ungefortaellinger-om-ulykkelig-kaerlighed/?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAAR0uFio-VH_LjCEO8xCcu0VaaQ2YVOZiIh_RBIRBrcB9heXCgJbbwUu8G2A_aem_Abyr3D11S1KJ3KcZnIXXOFhrH5GRg_P2KsrYzLwDZ3p-M0HA2SOs44QnbwA2ygCBqbVIJdCTGj9BFJ1l3mskVP84
https://pov.international/ungefortaellinger-om-ulykkelig-kaerlighed/?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAAR0uFio-VH_LjCEO8xCcu0VaaQ2YVOZiIh_RBIRBrcB9heXCgJbbwUu8G2A_aem_Abyr3D11S1KJ3KcZnIXXOFhrH5GRg_P2KsrYzLwDZ3p-M0HA2SOs44QnbwA2ygCBqbVIJdCTGj9BFJ1l3mskVP84
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virksomhed. En fast driftsstøtte vil med andre ord, give os den nødvendige sikkerhed til at fortsætte vores 
socialkunstneriske engagement.   
 
Vi er glade for at kunne bruge kommunens støtte til at skabe meningsfulde projekter for vores lokalsamfund, 
specielt for de unge. Vi stræber efter at nå så bredt som muligt med vores skoleforløb og formidlingsaktiviteter 
og bestræber os på at sikre, at vores tilbud er tilgængelige for alle, uanset socioøkonomisk baggrund. 
  
Vi forsøger altid at omdanne kommunens drifts- og udviklingsstøtte til værdi for kommunens borgere - særligt 
kommunens elever og unge er ofte omdrejningspunktet i mange af vores projekter. Vi forsøger at favne så 
mange elever og lærere som muligt i vores årlige skoleforløb, vi kommunikerer tilbud og forestillinger ud til 
kommunens skoler og uddannelsesinstitutioner i et forsøg på at fylde salene til vores forestillinger og 
undervisningstilbud - og vi gør det gratis.   

At tilbyde gratis forestillinger er altafgørende for vores helt grundlæggende værdi om, at alle uanset (egen 
eller forældres) indkomst, socioøkonomiske baggrund, og evt. tilskud til institutioner, skal have adgang til 
kulturen, og at børn og unges møde med kunst og kultur både medvirker til at øge deres trivsel og kulturelle 
udvikling og forståelse. Den gratis adgang til vores forestillinger udgør derudover en indirekte støtte til 
Frederiksbergs skoler og uddannelsesinstitutioner, samtidig med at vores virke understøtter deres 
undervisning og bidrager til elevernes refleksioner og kulturelle og demokratiske dannelse. Vi betragter derfor 
vores tilbud som et vigtigt, tidligt led i Frederiksberg Kommunes kulturelle fødekæde.   
Det er en væsentlig del af vores mission at kunne give skoleelever mulighed for at stifte bekendtskab med 
teateret og opleve, at kunst er relevant for dem og deres liv, og kan bruges til at give en viden og forståelse – 
dette både som medvirkende og publikum.   

Som vores store privilegie har vi Edison Scenen til rådighed. Huset giver os en helt særlig mulighed for at 
være et knudepunkt og mødested for unge – det værende eleverne, der besøger os ifm. foresllinger/workshops, 
er i forløb hos os i dage, nogle gange uger, eller for de unge, der på anden vis deltager i vores forløb og 
akviteter. I de sidste to år har vi haft besøg af 12.000 publikummer og involveret over 4000 unge i vores 
workshops.   

I de næste tre år ønsker vi at fortsætte og udvikle vores samarbejde med Aveny-T med nye projekter sammen 
med unge og uddannelsesinstitutioner, herunder et længerevarende samarbejde med Frederiksberg 
gymnasium. Et fortsat samarbejde med Skolen på Nyelandsvej, som vi har arbejdet med i snart 10 år.  

Vi er desuden i dialog med forskellige aktører i kommunen om mulige samarbejder og/eller partnerskaber, 
herunder Musikskolen og Frederiksberg Museerne.   

Herudover vil vi i den kommende sæson tilbyde unge og skoler forestillinger med bl.a. tematikker om unge og 
skoleliv, unge grønlandske stemmer, negativ social kontrol og nikotinfri fællesskaber.  

Vi er overbeviste om, at vores projekter vil fortsætte med at gøre en positiv forskel i Frederiksberg Kommune, 
og vi håber på jeres fortsatte støtte til vores arbejde. Vi ser frem til et fortsat samarbejde og til at kunne 
bidrage til udviklingen af vores lokalsamfund.  

  

Med venlige hilsener  

 

  

    
  
  

  

Helle Haagen, C:NTACT  
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Ekstraordinært tilskud til København Karateklub 
 
Forslagets indhold og baggrund 
København Karateklub (herefter KK) har til huse i lejede lokaler på Bernhard Bangs Allé og er den største 
kampsportsforening i Frederiksberg Kommune. På baggrund af varslede huslejestigninger, og heraf affødte 
lokaleudfordringer for KK, besluttede Kommunalbestyrelsen den 7. december 2020, samt opfølgende i 
Tillægsaftale om budgettet for 2022, i budgettet for 2023 og i budgettet for 2024, at bevilge ekstraordinære 
lokaletilskud til FIU for den fortsatte drift af lejemålet til medio 2025. I 2024 udgør lokaletilskuddet 1,5 mio. kr. 
 
Karateklubben og øvrige aktiviteter  
Der er i 2025 afsat 0,75 mio. kr. i lokaletilskud, som således kun dækker udgiften for halvdelen af 2025. 
Beløb p/l-reguleres fra 2024 til 2025, hvilket skal ses i sammenhæng med at lejeaftalen p/l-reguleres.  
 
For en fortsat drift og aktiviteter i lokalerne fra medio 2025 og frem vil der skulle afsættes et driftstilskud til 
FIU på 0,8 mio. kr. i 2025 og derefter 1,6 mio. kr. årligt. Med denne løsning vil det fortsat være FIU, der 
varetager driften og administrationen af lejemålet på samme vilkår, som de øvrige kommunale 
idrætsfaciliteter, og KK vil blive tildelt de tider, som de benytter i dag.  
 
Hvis der ikke findes en løsning vil Frederiksberg kunne risikere at miste kommunens største kampsportsklub 
med 300 medlemmer - dette set i lyset af, at der ikke umiddelbart er ledig kapacitet i kommunens øvrige 
faciliteter til at huse KK’s aktiviteter. Der vil kunne skaffes enkelte tider på forskellige anlæg, men foreningen 
imødeser, at KK vil miste mange medlemmer i løbet af kort tid, hvis man mister den ramme, som i dag er et 
væsentligt omdrejningspunkt for KK. Hertil kommer konsekvensen for de øvrige foreninger og aftenskoler, 
der i dag anvender lokalerne. I alt ca. 700 foreningsmedlemmer har i dag deres faste ugentlige aktivitet i 
lokalerne.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Forvaltningen vurderer som nævnt, at der ikke er mulighed for at finde en alternativ lokaleløsning for 2025 
og 2026 for KK og de øvrige brugere af lejemålet på Bernhard Bangs Allé inden for det nuværende afsatte 
lokaletilskud til leje. Forvaltningen kan hverken anvise andre egnede lokaler eller finansiering til forlængelse 
af lejemålet inden for de eksisterende rammer under Kultur- og Fritidsudvalget. Det er heller ikke muligt at 
anvise finansiering til anlæg og drift af et nyt kampsportscenter.  
 
For en fortsat drift og aktiviteter i lokalerne fra medio 2025 og frem skal der afsættes et tilskud til FIU på 0,8 
mio. kr. i 2025 og derefter 1,6 mio. kr. årligt på service.  
 
Det afdækkes om der på sigt vil der kunne etableres kampsportsfaciliteter på andre lokationer i kommunen - 
dette med forbehold for at det vil kræve at der afsættes det nødvendige budget hertil. Dette indgår helt 
naturligt også i den Facilitetsplan for idræt, som er besluttet i Kommunalbestyrelsen. Dette vil dog alt andet 
lige ikke kunne løse udfordringen på kort sigt fra 2025. 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Økonomiske konsekvenser af at forlænge lejemålet på Bernhard Bangs Allé til og med sæson 
2025/26 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Ekstraordinært 
lokaletilskud 

Drift (SER) U 800 1.600 800  

Nettoudgifter i alt  N 800 1.600 800  
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Tabel 2: Økonomiske konsekvenser af at forlænge lejemålet på Bernhard Bangs Allé permanent 
1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Ekstraordinært 
lokaletilskud 

Drift (SER) U 800 1.600 1.600 1.600 

Nettoudgifter i alt  N 800 1.600 1.600 1.600 
 
 
 
Hvis det besluttes at forlænge lejemålet på Bernhard Bangs Allé i en ny 2årig periode (to sæsoner 
(2025/2026 og 2026/27) skal der afsættes 0,8 mio. kr. i 2025, 1,6 mio. kr. i 2026 og 0,8 mio. kr. i 2027 jf. 
tabel 1. Lejemålet har 6 måneders opsigelse. Dvs. at lejemålet skal opsiges inden 1. juli 2026, hvis 
bevillingen ikke fortsætter med første halvår af 2027. 
 
Som alternativ til en 2årig forlængelse kan det vælges at gøre bevillingen pernament. I så fald skal der 
afsættes 0,8 mio. kr. i 2025 og herefter 1,6 mio. kr. årligt i ekstraordinært lokaletilskud. 
 
Det er i begge tilfælde forudsat, at det fortsat vil være FIU, der varetager driften og administrationen af 
lejemålet på samme vilkår som de øvrige kommunale idrætsfaciliteter, og KK, øvrige foreninger og 
institutioner vil blive tildelt de tider, som de benytter i dag.  
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Foreningsprojekt – trivsel og ensomhed 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2024 blev der afsat 0,2 mio. kr. i 2024 til at udarbejde en strategi for, hvordan man styrker 
samarbejdet og bruger foreningslivet aktivt for bl.a. at imødegå den landsdækkende trend med stigende 
ensomhed og mistrivsel. 
 
I dialog med forslagsstiller er indsatsen efterfølgende blevet redefineret og præciseret til at omhandle et 
pilotprojekt i stedet for en strategi. I lyset af rammerne for indsatsen har forvaltningen sammen med 
forslagsstiller vurderet, at der er behov for en afgrænsning af fx målgruppen for at kunne konkretisere et 
relevant projekt. Med henblik på at kunne inddrage erfaringer fra tidligere projekter fra kultur- og 
fritidsområdet og for at udvikle et realiserbart pilotprojekt, har forvaltningen foreslået, at projektet fokuserer 
på børn og unge i skolealderen. 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Forvaltningen er stadig i en undersøgelsesfase – dette i dialog med foreningslivet og på baggrund af nye 
indsigter om børn og unge, der er udfordret af mistrivsel og ensomhed, arbejdes pt. på konkretisering af en 
indsats, der:  

- Arbejder med en nærmere defineret målgruppe af børn og unge, idet oplevelsen af ensomhed og 
mistrivsel fylder meget i netop denne målgruppe 

- Fokuserer på forebyggelse af mistrivsel og ensomhed, fordi det er vurderingen at børn og unge der ikke 
trives (også) har behov for andre former for hjælp/indsatser 

- Tager afsæt i en skolekontekst, fordi det er her, der er mulighed for at identificere og arbejde med (især) 
dem, der er på kanten af fællesskaberne 

- Indebærer brobygning til foreningslivet for nogle af de børn/unge der er i risiko for at stå uden for 
foreningslivets fællesskaber 

- Fungerer som et pilotprojekt, der på senere tidspunkt kan skaleres, så det bredes ud til f.eks. hele 
årgange eller i hvert fald flere skoler 

I afdækningen af mulige veje at gå, har forvaltningen søgt at tage højde for følgende faktorer: 

- Det frivillige foreningsliv på idrætsområdet arbejder i forvejen med en række udviklingsprojekter, bl.a. i 
kraft af Bevæg Dig For Livet. Udviklingsprojekterne lægger beslag på mange af de frivillige kræfter, 
derfor er det begrænset, hvor mange foreninger, der pt. har overskud til at gå ind i endnu flere 
udviklingstiltag ud over dem, de allerede er i gang med 

- Skolerne er generelt set også presset på udviklingskapacitet – bl.a. er flere skoler også er i færd med 
udviklingsprojekter af større eller mindre skala.  
 

Forvaltningen vender tilbage med en politisk sag i 3. kvartal 2024. De afsatte midler i 2024 vil, såfremt 
uforbrugte midler kan blive overført til 2025, også kunne finansiere pilotprojektet i 2025. 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Foreningsprojekt – 
trivsel og ensomhed 

Drift (SER) U 200 200   

Nettoudgifter i alt  N 200 200   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
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Der blev med Budget 2024 alene afsat finansiering til indsatsen i 2024. Pilotprojektet er endnu ikke er 
igangsat, da det er under udvikling/konkretisering med de implicerede parter. 
 
Fortsættelse/forlængelse af indsatsen kan med fordel afvente erfaringerne fra pilotprojektet. Såfremt 
uforbrugte midler til projektet fra 2024 overføres til 2024, vil disse kunne finansiere indsatsen i 2025.   
 
Såfremt det i forbindelse med budget 2025 ønskes at forlænge indsatsen foreslås det, at afsætte midlerne i 
2-årig periode hvorefter indsatsen kan evalueres. 
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Frederiksberg Festspil 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 0,2 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 som tilskud til Frederiksberg Festspil for en 
fortsat konsolidering af festivalen. 
 
Siden 2019 har kammermusikfestivalen Frederiksberg Festspil været afholdt på Frederiksberg, under 
ledelse af festivaldirektør og pianist Katrine Gislinge. I årene har festivalen udviklet sig fra en enkelt dag med 
3 koncerter til en flerdages festival med op til 22 koncerter, afholdt på forskellige venues på Frederiksberg, 
herunder også ’utraditionelle’ rammer for afvikling af kammerkoncerter. Festspillet arbejder med 
tilbagevendende co-produktioner med Copenhagen Phil, Det Kongelige Danske Musikkonservatorie, 
Lumbye-akademiet, Frederiksberg Musikhøjskole, Museerne på Frederiksberg, Edison scenen og 
Lydbrøndene. 
 
Festivalen præsenterer nationale og internationale topnavne inden for kammermusikken, men programmet 
rummer desuden også markante musikere fra poppens og rockens verden, forfattere og dansere. Årets 
festival afholdes 8. – 15. september 2024 med temaet ”Ritualer”, igen med forskellige samarbejdspartnere 
og på forskellige lokationer på Frederiksberg. 
 
Festivalen arbejder med en række målsætninger for fremtiden, herunder kammermusikkoncerter for børn og 
styrkelsen af den internationale profil. Frederiksberg Festspil arbejder desuden på at styrke det frivillige 
engagement omkring planlægningen og afviklingen af festspillet. Dette gøres bl.a. gennem arbejdet med 
unge lokale talenter i samarbejde med Musikhøjskolen på Frederiksberg og Lumbye Akademiet, 
Copenhagen Phil og Klassisk på Frederiksberg. 
 
Frederiksberg Kommune har ydet driftstilskud til Frederiksberg Festspil med 0,2 mio. kr. årligt i 2023 og 
2024. Driftstilskuddet dækker over en række grundudgifter for Frederiksberg Festspil sekretariatet for at 
styrke festivalens etablering og lokale samarbejder, samt understøtte udviklingen af festivalen som en 
markant og international kammermusikfestival. 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Frederiksberg Festspil er et projekt, der især arbejder med også at tiltrække en yngre målgruppe til 
kammermusikkoncerter. Dette sker ved, at festivalen arbejder med utraditionelle formater, eksempelvis 
koncerter i URBAN13, co-produktioner med andre musikgenrer samt tværkunstneriske projekter.  
 
Hvis bevillingen ikke videreføres er det usikkert, i hvilket format festspillet kan afvikles fremover, idet 
økonomien allerede er stram, både i forhold til drift og produktion.  

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Frederiksberg Festspil Drift (SER) U 150 150   
Nettoudgifter i alt  N 150 150   

 
 
En videreførelse af bevillingen udgør 0,2 mio. kr. årligt i 2025 og 2026. 
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Frederiksberg Fritidsvejledning 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 0,7 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til Fritidspasordningen. 
 
Fritidspasordningen har eksisteret siden 2009 og har til formål at hjælpe udsatte børn og unge op til 18 år og 
nytilkomne flygtninge uanset alder ind i foreningslivet. I 2023 ændrede ordningen navn til Frederiksberg 
Fritidsvejledning, men er i praksis en videreførsel af de tidligere fritids- og flygtningeguideordninger slået 
sammen til én indgang. Jf. bevillingen fra Budget 2023 desuden med den ændring i forhold til den 
økonomiske støtte, at borgere via fritidspas kan få 2.000 kr. i kontingentstøtte hvert år i 2023 og 2024, mod 
tidligere hvor fritidspasset bestod af 2.000 kr. pr. borger i alt. 
 
Frederiksberg Fritidsvejledning tilbød i 2023 følgende fire tilbud: 

- Foreningsmatch: Vejledning og hjælp til at finde den rigtige fritidsaktivitet og forening hos 
Frederiksberg Fritidsvejledning. 

- Fritidspas/kontingentstøtte: Familier som ikke har mulighed for at betale kontingent for barnets 
fritidsaktivitet kan søge om at få kontingentstøtte i form af et fritidspas. 

- Udstyrsstøtte: Modtagere af fritidspas kan søge om støtte til køb af udstyr, der er nødvendigt for at gå 
til aktiviteten. Der kan bevilges op til ca. 500 kr. pr barn. Puljen er blevet finansieret af midler fra 
Integrationspuljen. Det bemærkes, at Integrationspuljen blev nedlagt med Budget 2024. 

- Frivillig følgeven fra Red Barnet: Frederiksberg Kommune har et samarbejde med Red Barnet. 
Ordningen indebærer, at børn med fritidspas kan blive fulgt til fritidsaktiviteten af en frivillig fra Red 
Barnet de første gange.  

 
Forvaltningens bemærkninger 
Det er forvaltningens vurdering, at Frederiksberg Fritidsvejledning - og i særlig grad tilbuddet om 
kontingentstøtte - fortsat er relevant og en forudsætning for, at flere borgere i udsatte positioner kan deltage 
i foreningslivet. Med den seneste udvidelse af Frederiksberg Fritidsvejledning til at være flerårigt medvirker 
det til, at flere kan fortsætte i foreningslivet. Ordningen er således med til at understøtte såvel vision og 
fokusområde i den nyligt vedtagne Kultur- og Fritidspolitik om at fritidslivet "er til stede i alles liv på en 
relevant måde for at bidrage til fællesskab og demokratisk dannelse". Det er fritidsvejledernes indtryk, at 
uden den økonomiske støtte via fritidsvejledningen vil mange familier ikke have mulighed for at sende deres 
børn til fritidsaktiviteter. 
 
Som følge af udvidelsen med flerårigt fritidspas stiger omkostningerne til fritidspas, fordi antallet af fritidspas 
stiger i takt med at antallet af modtagere af kontingentstøtte akkumuleres, når flere fastholdes i 
foreningslivet.  
Forvaltningen estimerer en tilgang på ca. 50 nye modtagere årligt svarende til en årlig merudgift på ca. 
100.000 kr. med det nuværende tilskud på 2.000 kr. Den nuværende ordning hvor borgere kan få støtte på 
2.000 kr. hvert år kan således ikke fortsætte indenfor den nuværende ramme, men forudsætter en udvidelse 
af den økonomiske ramme.  
 
Såfremt den nuværende ramme fastholdes vil der behov for at tilpasse ordningen, herunder vedtage nye 
retningslinjer for, hvem der fremover skal kunne tildeles støtte og/eller indføre begrænsning for hvor længe, 
man kan få fritidspas. 
 
Det bemærkes at forbruget i 2023 var 730.000 kr.  
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Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser ved fortsættelse af nuværende ramme  

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Frederiksberg 
Fritidsvejledning 

Drift (SER) U 700 700   

Nettoudgifter i alt  N 700 700   
 
 
 
Tabel 2: Forslagets økonomiske konsekvenser ved fortsættelse af nuværende ordning med flerårig støtte  

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Frederiksberg 
Fritidsvejledning 

Drift (SER) U 850 950   

Nettoudgifter i alt  N 850 950   
 
 
 
Bevillingen til ordningen er ikke finansieret fra 2025 og frem.  
 
Hvis rammen på 0,7 mio. kr. videreføres vil den nuværende ordning skulle justeres, og det vil ikke længere 
være muligt at tilbyde borgerne flerårigt fritidspas.  
  
Hvis ordningen inkl. flerårigt fritidspas ønskes videreført, estimerer forvaltningen en tilgang på ca. 50 nye 
modtagere årligt, hvorfor der er behov for at udvide rammen til 0,85 mio. kr. i 2025 og 0,95 mio.kr. i 2026. 
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Honorarstøtte til spillesteder 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev tilført 0,1 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til Musikudvalgets pulje, øremærket til 
honorarstøtten til rytmiske spillesteder og foreninger. 
 
Den årlige honorarstøtte er en 50/50 ordningen, som sammensættes af et tilskud (en række honorarklip) 
bevilget i kommunen og et tilskud op til samme beløb fra Statens Kunstfond. Det kommunale tilskud er 
betinget af, at Kunstfonden ligeledes bevilger et tilskud. 
 
Honorarstøtten bevilget for 2023 var på samlet 379.500 kr. fordelt på 7 honorarstøttemodtagere – dette ud af 
en samlet pulje i Musikudvalget på 581.000 kr. 
 
Tilsvarende blev for 2024 fordelt samlet 416.500 kr. til 8 honorarstøttemodtagere - dette ud af en samlet 
pulje i Musikudvalget på 624.322 kr. 
 
Honorarstøttemodtagerne på Frederiksberg tæller rytmiske spillesteder, musikforeninger med løbende 
koncertvirksomhed samt up-coming musikscener, og rummer en bred vifte af rytmiske genrer, formater og 
målgrupper.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Hvis bevillingen ikke videreføres, vil Musikudvalgets pulje udgøre 517.000 kr. i 2025, og der vil dermed blive 
uddelt mindre støtte til rytmiske spillesteder og foreninger. 
 
På baggrund af honorarstøtteordningen vil frafaldet af kommunale midler på 0,1 mio. kr. øremærket til 
honorarstøtte betyde, at støtten i praksis vil falde med 0,2 mio. kr. årligt, idet den statslige støtte også 
bortfalder. 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Honorarstøtte til 
spillesteder 

Drift (SER) U 100 100   

Nettoudgifter i alt  N 100 100   
 
 
En videreførelse af bevillingen udgør 0,1 mio. kr. årligt i 2025 og 2026 
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Parasport Frederiksberg 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 80 t. kr. årligt i 2023 og 2024 i ekstraordinært tilskud til Parasport 
Frederiksberg (idræt for mennesker med handicap eller særlige behov) til fortsat understøttelse af 
foreningens arbejde. 
 
Bevillingen var en videreførsel af bevillinger afsat med Budget 2019 og 2022 som blev givet til Parasport 
Frederiksberg på baggrund af en konkret ansøgning fra foreningen.  
 
Derudover blev der ved Budget 2022 afsat 36.000 kr. årligt i tilskud i perioden 2022-2024 til optimering af 
klubkonsulentens arbejde.  
 
De midlertidige bevillingerne har dermed udgjort 116.000 kr. årligt som udløber efter Budget 2024. 
 
Ønsket var, at bevillingerne skulle bidrage til, at flere unge med handicap skulle blive medlem i en 
idrætsforening gennem en målrettet styrkelse af indsatsen med særligt tilrettelagte rekrutteringsforløb på 
skoler og institutioner.  
 
På baggrund af bevillingen etablerede foreningen bl.a. nye bevægelseshold i samarbejde Magnoliahuset 
(Børnehave målrettet børn, der på grund af betydelig og varigt nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne har 
behov for særlig støtte, behandling og træning), samt samarbejde med Skolen ved Nordens Plads for børn i 
indskoling. Samtidig steg foreningens medlemstal fra ca. 70 i 2021 til 86 i 2023.  
 
Hvis bevillingen ikke videreføres, bortfalder kommunens tilskud til ekstraordinære indsatser. 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Tilskuddet til foreningen Parasport Frederiksberg har i perioden 2019 til 2024 gået til blandt andet 
bevægelse og svømmehold. Såfremt bevillingen ikke forlænges, vurderer forvaltningen at aktiviteten under 
Parasport Frederiksberg må justeres til de nye økonomiske rammer.  
 
Parasport Frederiksberg har gennem en årrække oppebåret et faste tilskud til deres klubkonsulent. De faste 
tilskud til klubkonsulent udgør i 2024 0,2 mio. kr. Det er derfor forvaltningens vurdering, at der bør være 
midler til klubkonsulent på minimum 13 timer om ugen også fremadrettet.. 
 
Parasport Frederiksberg har fremsendt ansøgning om forlængelse af den årlige ekstrabevilling. I 
ansøgningens søges om en forlængelse af bevillingen til klubkonsulent timer på 80.000 kr. årligt, svarende 
til yderligere ca. 6 timer ugentlig. 
 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Parasport 
Frederiksberg 

Drift (SER) U 116 116   

Nettoudgifter i alt  N 116 116   
 
Tabel 2: Det ansøgte beløb fra Parasport 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Parasport 
Frederiksberg 

Drift (SER) U 80 80   

Nettoudgifter i alt  N 80 80   
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Hvis den midlertidige bevilling til de ekstraordinære indsatser ønskes videreført på nuværende niveau, vil det 
kræve 116 t.kr. årligt. 
 
Hvis tilskuddet ønskes forlænget med udgangspunkt i det ansøgte beløb, vil det medføre årlige udgifter på 
80 t. kr. årligt. 
 
Økonomien i tabel 1 og 2 tager udgangspunkt i en forlængelse af bevillingerne i en 2årig periode, hvorefter 
der kan tages stilling til indsatsen igen.  
 

 
 
 
 
Bilag 1. Ansøgning om forlængelse af bevilling til Parasport Frederiksberg 

  
  

Frederiksberg den 13. august 2024  

Til Kommunalbestyrelsen på 
Frederiksberg   

Ansøgning om forlængelse af den årlige ekstrabevilling i Parasport Frederiksberg  

Ansøgning om forlængelse af den årlige ekstrabevilling på 80.000 kr. samt at den gøres permanent, således at det 
årlige løntilskud til klubkonsulentstillingen i Parasport Frederiksberg fremover vil være på 155.000 kr.  

Parasport Frederiksberg har siden marts 2010 haft tilknyttet en klubkonsulent. Lønudgiften er finansieret via et 
fast årligt tilskud fra Frederiksberg Kommune - i perioden 2010-2018 på 75.000 kr. med 6½ ugentlige timer og 
i perioden 2019-2024 med yderligere 80.000 kr. således at klubkonsulentens ugentlige timetal har ligget på 13 
timer siden januar 2019. Det oprindelige tilskud på 75.000 kr. er et permanent tilskud, og de 6½ ugentlige 
timer skulle bruges på bl.a. fonds- og legatansøgning, den årlige Frame Runners Cup og Camp samt 
rekruttering af trænere og ledere til klubben. Ekstrabevillingen på 80.000 kr. blev givet i efteråret 2018 som en 
ekstrabevilling med henblik på at rekruttere især børn og unge med funktionsnedsættelser til Parasport 
Frederiksberg.  
Fra klubkonsulenten tiltrådte i 2010 og frem til i dag har Parasport Frederiksberg oplevet en markant  
medlemsfremgang fra godt 40 til 135 i dag. Frem til at klubkonsulenten tiltrådte i foråret 2010 havde Parasport 
Frederiksberg to hold – Frame Running (tidligere RaceRunning) og Kørestolsrugby. I dag har klubben 12 hold 
fordelt på tre afdelinger – Atletik, Kørestolsrugby samt Svømning og Vandaktiviteter.  
Det er selvfølgelig rigtig positivt, at Parasport Frederiksberg har oplevet en så markant medlemsfremgang, 
som klubben udelukkende tilskriver den tidsressource som tilskuddet fra Frederiksberg Kommune genererer. 
Men fremgangen vidner også om, at potentialet er langt større, men også at der er en række barrierer, der 
gør, at børn og unge med funktionsnedsættelser sjældent selv er opsøgende i forhold til at deltage i et socialt 
idrætsfællesskab i deres fritid. På den baggrund har Parasport Frederiksbergs bestyrelse besluttet, at 
klubkonsulenten primært skal fokusere på disse barrierer:  
1. Aktivitetsudvalget: Børn og unge med svære funktionsnedsættelser kan ikke vælge frit på alle hylder, når 

det kommer til valg af idrætsaktivitet. En specifik funktionsnedsættelse – fx cerebral parese – begrænser 
ofte udvalget til ganske få aktiviteter.  

  
  

  Parasport  Frederiksberg  
 
v/Mansoor Siddiqi ,   Betty Nansens Allé 57,  4.tv. , 2000 Frederiksberg, Mobil: 4084 2457, E-mail:  msi@parasport.dk 
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2. Kendskab til aktiviteterne: Det kræver en ihærdig indsats fra primært forældres side at finde ud af hvor og 
hvordan ens barn kan gå til idræt – en idræt der skal stemme overens med barnets specifikke 
funktionsnedsættelse.   

3. Transport: Mange børn og unge med svære funktionsnedsættelser er afhængig af transport til og fra 
aktiviteter. Transport til og fra idræt i fritiden er et forældreansvar, som kan været en stor udfordring i en i 
forvejen meget presset dag.  

4. Frivillige: Idrætsaktiviteter for børn og unge med svære fysiske funktionsnedsættelser kræver mange 
frivillige ”hænder”. De er ikke selvhjulpne i samme grad som andre børn og unge, og en-til-en støtte er i 
de fleste tilfælde en forudsætning for deres idrætsdeltagelse.  

5. Omkostningstungt: Parasport er dyrt for langt de flestes vedkommende – i særdeleshed hvad angår fysiske 
funktionsnedsættelser, da det ofte kræver helt særlige og specialdesignede hjælpemidler.  

Parasport Frederiksbergs klubkonsulent bruger derfor en stor del af sin ugentlige arbejdstid på at planlægge 
og afvikle målrettede og specifikke rekrutteringsaktiviteter – såvel ”hjemme” på Frederiksberg Stadion som i 
samarbejde med skoler, institutioner, forældregrupper og andre idrætsforeninger mhp. at fremme kendskabet 
og adgangen til parasport i almindelighed og Parasport Frederiksberg i særdeleshed. Ikke kun hos børnene 
selv men i lige så høj grad hos deres nære og tætte relationer, fx forældre, lærere og pædagoger, der ofte har 
svært ved at se, hvordan børnene kan dyrke idræt, hvad enten det er i en parasport-forening eller inkluderet i 
almenidrætten.  
Denne prioritering har betydet, at det især er på børne- og ungdomssiden, at Parasport Frederiksberg har 
oplevet fremgang – i særdeleshed i perioden 2019-2024 som et direkte resultat af ekstrabevillingen på 80.000 
kr.  
Parasport Frederiksberg har et tæt og succesfuldt samarbejde med Specialinstitutionen Magnoliahuset på  
Frederiksberg samt Centerbørnehaven på Østerbro. Dette samarbejde danner fundamentet for Lørdag, Leg 
og Læring – et åbent foreningshold for børn i alderen tre-ni år med svære fysiske funktionsnedsættelser. Med 
sine 16 medlemmer er det et af Danmarks største for denne målgruppe. Parasport Frederiksbergs 
mangeårige samarbejde med Skolen ved Nordens Plads omfatter nu også to nye foreningshold for – 
Tumlerne og Smølferne – målrettet  
skolens indskolingsklasser. Det er et samarbejde, der også involverer PPR samt Bevæg Dig for Livet på 
Frederiksberg.  
Rekruttering af børn og unge med funktionsnedsættelser er som beskrevet sjældent lige ud ad landevejen. 
Som det fremgår af ovenstående, er nogle børn og unge forholdsvis nemme af identificere, da de går i en 
specialinstitution eller på en specialskole. Men de mange børn og unge med børn med funktionsnedsættelser, 
der er enkeltintegreret i den almindelige folkeskole, er derimod noget vanskeligere at identificere. De går ikke 
nødvendigvis på den sammen skole, i den samme klasse, er på samme alder eller har det samme 
handicap/udfordringer.  
Flere undersøgelser viser, at idrætsundervisningen for elever med funktionsnedsættelser i den almindelige 
folkeskole skaber problemer. En del elever og deres forældre giver udtryk for, at undervisningen er 
mangelfuld, at eleverne bliver ekskluderet og eventuelt slet ikke modtager idrætsundervisning. Lærerne på 
den anden side siger, at inkluderende undervisning i idrætstimerne er en svær opgave, som kan resultere i, at 
eleverne trækkes ud af undervisningen.  
Parasport Frederiksberg har siden efteråret 2021 sat denne gruppe af børn og unge højt på dagsordenen. I 
tæt samarbejde med Frederiksberg Kommunes Skoleafdeling og pædagogisk idrætskonsulent Signe 
Vestergaard  
Parasport Frederiksberg har Parasport Frederiksberg tilbudt folkeskolerne på Frederiksberg idrætsforløbet 
”Inkluderende Idrætsundervisning”, og har over de sidste tre år afviklet i alt 43 fire-ugers forløb i den 
skemalagte idrætsundervisning på folkeskolerne på Frederiksberg.  
At idrætsforeninger samarbejder med folkeskoler, er ikke noget nyt. Det nye i dette projekt er, at det er det  
”inkluderende”, der er omdrejningspunktet. Her adskiller projektet sig fra andre idrætsforløb – fx rugby eller 
tennis – hvor det er idrætsgrenen, der er i centrum. Her er det det inkluderende aspekt – uanset idrætsgren – 
der er det interessante, hvilket også fjerner fokus fra de enkeltintegrerede elever, da det at løbe med bl.a. bind 
for øjnene vil være nyt for alle, og endda sætte barnet med et synshandicap i ekspertrollen.  
Parasport Frederiksberg vil også fremadrettet have skarpt fokus på rekruttering af børn og unge, og det vil 
fortsat være en af klubkonsulentens vigtigste opgaver. Men også fastholdelsen er af stor betydning. Vi 
oplever, at hvis ikke at vi er opmærksomme på netop fastholdelsen, så forsvinder børnene igen. Der skal 
gøres en ekstra indsats, vores trænere skal have nogle pædagogiske/psykologiske egenskaber ud over det 
rent idrætsfaglige, vi skal sikre et tæt samarbejde med forældre og andre pårørende, og med 13 hold vil dette 
fastholdelses- og vedligeholdelsesarbejde være væsentlig del af klubkonsulentens faste arbejdsopgaver.  



Budget 2025 
 

Side 30 af 69 
 

For yderligere at styrke vores børne- og ungdomshold ønsker Parasport Frederiksberg at intensivere rekrutteringen af 
børn og unge med fysiske funktionsnedsættelser i forbindelse med den årlige internationale Frame Runners Cup & 
Camp, der afvikles på Frederiksberg Stadion i juli måned. Målet er at gøre Frame Running tilgængelig for alle og 
skabe et aktivt fællesskab, hvor alle kan deltage uanset fysiske udfordringer.  

Det er klubkonsulentens opgave at rekruttere til og afholde stævneaktiviteter i forbindelse med Frame Runners Cup & 
Camp. Denne store internationale event er ikke kun en festlig fejring af sportens potentiale, men også en unik 
mulighed for at tiltrække nye deltagere og fastholde de nuværende. Børn og unge med  
funktionsnedsættelser vil herigennem få mulighed for at opleve spændingen ved konkurrence, samtidig med at de 
udvikler sig både fysisk og socialt.  

Som optakt til Frame Runners Cup & Camp skal klubkonsulenten planlægge og afholde to til tre årlige 
rekrutteringsaktiviteter, som vil fokusere på at introducere flere børn og unge til de mange muligheder inden for 
parasport i almindelighed og Frame Running i særdeleshed. Disse aktiviteter vil give deltagerne en smagsprøve på 
fællesskabet og glæden ved sport i et trygt og støttende miljø.  

Vi tror på, at en fokuseret rekrutteringsindsats kombineret med inspirerende stævneaktiviteter vil kunne 
tiltrække flere børn og unge til vores hold, og dermed bidrage til et mere mangfoldigt og inkluderende 
idrætsmiljø på Frederiksberg.  
Med den nuværende bevilling på i alt 155.000 kr./årligt vil Parasport Frederiksberg kunne opretholde det høje 
aktivitetsniveau, der er kendetegnende for klubben. Parasport Frederiksberg anbefaler derfor, at 
ekstrabevillingen på 80.000 kr. årligt gøres permanent således at det årlige løntilskud fra Frederiksberg 
Kommune fast bliver på 155.000 kr.  
  

Med venlig hilsen  

  
Mansoor Siddiqi  
Formand for Parasport Frederiksberg   
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Riddersalen 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2021 blev det årlige tilskud til Riddersalen øget med 0,9 mio. kr. årligt i 2021-2024. Det øgede 
tilskud har bl.a. understøttet Riddersalens visioner om en revitalisering og udvidelse af teatrets profil – bl.a. 
til også at omfatte en kabaretscene for voksne i tråd med teatrets historie og placering i byen. I den seneste 
aftaleperiode 2021-2024 har kommunens tilskud til teatret udgjort 5,1 mio. kr. årligt inkl. et statsligt tilskud på 
1,3 mio. kr. via ”lille storby teater-ordningen”. 
 
Kultur- og Fritidsudvalget behandlede på møde den 6. maj 2024 sag om ny samarbejdsaftale med 
Riddersalen for 2025-2028. I sagen fremgik 3 forskellige scenarier for det fremadrettede tilskud til 
Riddersalen, jf. teatrets ansøgning: 1) Fastholdelse af indeværende tilskud inkl. midlertidig ekstrabevilling, 2) 
Fortsættelse af tilskuddet fra før 2021 samt 3) Fastholdelse af indeværende tilskud inkl. midlertidig 
ekstrabevilling plus ny midlertidig ekstrabevilling. Riddersalens ansøgning er vedlagt som bilag. 
 
Kultur- og Fritidsudvalget besluttede at følge forvaltningens indstilling om, at kommunen i udgangspunktet 
fastholder det kommunale tilskud til Riddersalen med det afsatte beløb på 4,2 mio. kr. i Budget 2025 (inkl. 
statsligt tilskud på 1,4 mio. kr.) svarende til scenarie 2. Dvs. at den midlertidige bevilling bortfalder. 
Beslutningen skal ses i lyset af, at udløbet af den midlertidige bevilling skal drøftes ifm. Budget 2025.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Jf. Kultur- og Fritidsudvalgets beslutning udgør det samlede tilskud til Riddersalen i 2025-2028 i 
udgangspunktet 4,2 mio. kr. bestående af 1,4 mio. kr. i statsligt tilskud og 2,8 mio. kr. i kommunalt tilskud.  
 
Kommunens samarbejdsaftale med Riddersalen for 2025-2028 vil blive tilpasset den nye økonomiske 
ramme, herunder at teatret må stoppe med produktion af teater for voksne og fremover vil producere én ny 
forestilling hver sæson. Repertoiret vil bestå af en småbørnsforestilling og en familieforestilling og gæstespil. 
Egenproduktioner vil bestå af en ny produktion og en genopsætning. Teatret vil kunne gennemføre 
sommerskole i skolesommerferien, men der vil ikke være intern økonomi til at fortsætte traditionen med den 
gratis udendørs forestilling ved kiosken. Teatret vil kunne sende småbørnsforestilling på turné i det omfang, 
at turneen bliver omkostningsneutral.  
 
Teatret bemærker at med en bevilling på før 2021-niveau vil teatrets økonomi være særlig sårbar overfor 
svigtende salg til forestillinger og aktiviteter, da der vil være færre aktiviteter at fordele risikoen på. 
 
 

Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Scenarie 1: Status quo – fortsættelse af midlertidig ekstrabevilling i ny aftaleperiode 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Riddersalen - 
Fortsættelse af 
midlertidig bevilling 

Drift (SER) U 900 900   

Nettoudgifter i alt  N 900 900   
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Hvis den midlertidige bevilling på 0,9 mio. kr. forlænges kan teatret fastholde sin profil med teater for børn 
og voksne og vil kunne producere to nye forestillinger hver sæson; en forestilling for børn/familier og en 
forestilling for voksne. Repertoiret vil bestå af småbørnsforestilling, familieforestilling og voksenforestilling, 
samt gæstespil for både børn og voksne. Teateret vil kunne fastholde samarbejdet med skolerne om 
workshops og kunne sende en småbørnsforestilling på turné i det omfang, at turneen bliver 
omkostningsneutral. Der vil ikke være intern økonomi til at fortsætte traditionen med den gratis udendørs 
forestilling ved kiosken. Teatret vil kunne gennemføre sommerskole i skolesommerferien. 

 
 
Tabel 2: Scenarie 2: Tilbage til 2021 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Riddersalen - Ophør 
af midlertidig bevilling 

Drift (SER) U 0 0   

Nettoudgifter i alt  N 0 0   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Hvis den midlertidige bevilling ikke forlænges må teatret stoppe med produktion af teater for voksne og vil i 
perioden kun kunne producere en ny forestilling hver sæson. Repertoiret vil bestå af en småbørnsforestilling, 
en familieforestilling og gæstespil. Teatret vil kunne sende småbørnsforestilling på turné i det omfang, at 
turneen bliver omkostningsneutral. Der vil ikke være intern økonomi til udendørs forestilling ved kiosken. Der 
vil kunne gennemføres sommerskole i skolesommerferien. Dette scenarie er i overensstemmelse med 
beslutningen på Kultur- og Fritidsudvalget møde den 6. maj 2024.  

 
 
Tabel 3: Scenarie 3: Udvidet bevilling plus fortsættelse af midlertidig ekstrabevilling i ny aftaleperiode 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Riddersalen - 
Fortsættelse plus 
udvidelse af 
midlertidig bevilling 

Drift (SER) U 1.400 1.400   

Nettoudgifter i alt  N 1.400 1.400   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Hvis den midlertidige bevilling forlænges og øges med yderligere 0,5 mio. kr. vil teatret kunne gennemføre 
alt, som beskrevet i scenarie 1, samt sikre, at der hvert år vil være en udendørs forestilling ved kiosken, som 
er gratis for byens borgere. Derudover vil teatret kunne opnå større fleksibilitet i økonomien med mulighed 
for indgå i spontant opståede aktiviteter i kommunen. 
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Bilag 1. Ansøgning om ekstrabevilling – Riddersalen 
 
 

  

Riddersalens strategi 2025-2028  
  
RIDDERSALEN  
- et moderne teater med historiske rødder  

• Riddersalen er lille storbyteater og det lokale teater på Frederiksberg.   
• Riddersalen er ét samlet teater, som har både børn og voksne som målgruppe.  
• Riddersalens kerneydelse er at spille teater og centrum for aktiviteterne er Riddersalens scene.  
• Riddersalens styrke er et intimt scenerum med et scenetårn, som indbyder til analog teatermagi.  
• Riddersalens profil skal altid kunne genkendes af publikum, uanset om de er børn eller voksne.  

 
Riddersalen, lille storbyteater på Frederiksberg  
At være ”lille storbyteater” er naturligvis først og fremmest en betegnelse for en økonomisk støtteordning, som 
indplacerer teatret og dets økonomi i loven om scenekunst. Vi mener også at det er mere end det. Det er også 
et løfte om at være et lokalt forankret teater. For selvom vi tiltrækker publikum fra hele hovedstadsregionen og 
på den måde indgår i et bredere teaterbillede i landsdelen, føler vi en særlig forpligtelse overfor 
Frederiksbergs borgere. Vi er det lokale teater, der gennem vores aktiviteter gerne skulle kunne nå alle 
Frederiksbergs borgere; fra de alleryngste til de allerældste. Det sætter vi en ære i! Vi spiller forestillinger for 
børnene i daginstitutionerne og skolerne, for børnene sammen med hele familien og for voksne – både de 
unge og de ældre voksne - og så tilrettelægger vi arrangementer, workshops og aktiviteter, der rækker ud til 
alle målgrupper og som tit tager udgangspunkt i samarbejde med andre institutioner på Frederiksberg. Vi vil 
gerne have, at borgere på Frederiksberg siger: ”Riddersalen er vores teater”.   
 
Riddersalens historie  
Riddersalen har en glorværdig historie. Helt tilbage fra teatrets etablering i 1914, hvor den hidtidige 
syngepigepavillon ”Operetten” af Lorry Feilberg blev omdannet til kunstnerkabaretten  
”Drachmannskroens Riddersal”, har teatret haft teaterhistorisk betydning. Kendte kunstnere, som Osvald Helmuth, 
Storm P., Liva Weel, Lulu Ziegler, P.H. og Bertolt Brecht, har haft deres gang på teatret og i nyere tid 
naturligvis Jytte Abildstrøm og Daimi Gentle. Teatret har stor teaterhistorisk betydning, som avantgarde 
scene, som kabaretscene, som scene for politisk agitation, men også som børneteater. Når man kommer i 
Riddersalen kan man mærke historien. Teatrets bevaringsværdige scenerum og foyer er ikke neutrale rum, 
men lokationer, der allerede skaber fortællinger, når man træder ind. Derfor kan man ikke producere 
forestillinger på Riddersalen uden at forholde sig til dette og det er et særligt aktiv for teatret. Den historiske og 
visuelle fortælling, som publikum møder, når de træder ind i teatret, vil vi underbygge med nutidige og 
relevante fortællinger, som man møder på scenen, hvor fortid og nutid smelter sammen i moderne 
scenekunst.   
 
Riddersalens aktiviteter  
Riddersalen planlægger tre hovedspor for aktiviteter i perioden 2025 -2028  
  

1. At producere teater for børn og familier, skoler og daginstitutioner  
2. At producere teater for voksne  
3. At være en levende kulturinstitution i lokalområdet  

 
Teater for børn og familier, skoler og daginstitutioner  
Riddersalen har i hver sæson forestillinger til børn og familier fra 0 til og med 12 år. Forestillingerne er både 
egenproduktioner og gæstespil. Det er vigtigt at producere og præsentere teater, der underbygger det særlige 
ved kunstarten. Det skal gøres synligt for et ungt publikum, at teater kan tilbyde noget, som ikke kan findes 
andre steder; nemlig nærvær, levende møder og plads til refleksion og fordybelse. Alt sammen pakket ind i 
visuel og analog magi, som Riddersalens scenerum er særligt velegnet til.    
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Teater for voksne   
Riddersalen producerer forestillinger til et voksent publikum, som tager udgangspunkt i relevante og moderne 
tematikker, der er vedkommende og genkendelige. Teatret er sig sin historie bevidst og henter bl.a. identitet i 
de teaterhistorisk betydningsfulde perioder, hvor teatret har præget sin omverden. Udover forestillinger 
tilrettelægges også arrangementer, som samtalesaloner, forfattermøder, sangarrangementer og lignende, der 
passer ind i begrebet Kunstnerkabaret, som det blev introduceret af Lorry Feilberg i 1914.   
 
En levende kulturinstitution i lokalområdet  
Riddersalen er et lokalt forankret teater, der tager sine lokale forpligtelser alvorligt. Derfor er det vigtigt at 
række ud til lokalsamfundet og være synlig både for borgere, institutioner og lokale myndigheder. Riddersalen 
deltager i kommunens kulturelle liv og er en aktiv medspiller i de kulturelle aktiviteter, som foregår i 
kommunen i tæt samarbejde med kommunens øvrige kulturelle institutioner. Vi arbejder aktivt for børns møde 
med scenekunst gennem både kommunens ”en-til-alle ordning” og gennem teaterworkshops for skoler og 
institutioner, samt via en årligt tilbagevendende sommerskole.   
 
Riddersalen og publikum  
Riddersalen er i gang med at opbygge et nyt publikumsklientel. Efter mange år med Jytte Abildstrøms teater, 
er det nu vigtigt at konsolidere et nyt loyalt publikum på teatret. Mange af de kunder, der er kommet her i 
mange år, er oppe i alderen og selvom de stadig kommer her og interesserer sig for vores aktiviteter, kan vi 
se, at det er nødvendigt at etablere helt nye publikumsgrupper, der gerne vil komme igen. I de sidste par år er 
at et meget stort antal kunder kommet i Riddersalen for første gang og det er vigtigt for os at arbejde med at 
fastholde dem. Derfor sætter vi kraftigt ind med at få abonnenter til vores nyhedsbrev, ligesom vi har etableret 
en fordelsklub, ”Klub Ridder”, hvor vi kan tilbyde loyale kunder særlige oplevelser og fordele. Vi bruger også 
ressourcer på at række ud lokalt på   
   
Frederiksberg, bl.a. ved besøg på skoler og institutioner med tilbud om hjælp til at organisere teatertur.  
 
Riddersalens faciliteter  
Riddersalen er et gammelt teater og det bærer vores faciliteter præg af. Indenfor kort tid vil det være 
nødvendigt at udskifte vores scenelys til mere moderne formater med LED-belysning. Om kort tid vil det ikke 
længere være muligt at skaffe de glødepærer, som vi bruger nu, og ud fra et bæredygtighedsprincip, er det 
heller ikke holdbart at fortsætte med hvad vi har. Det er en udgift på et par millioner. Vi trænger til nye stole til 
publikum, ligesom vi trænger til etablering af kran og lift til håndtering af scenografier og scenedele, en udgift 
på yderligere ca. en million. Vi har desuden udarbejdet et prospekt, ”Riddersalen i nye klæ’r” hvor vi har skitser til 
en total modernisering af teatret til en udgift på 25-30 millioner og dette vil vi arbejde videre med i de 
kommende år og forsøge om vi kan gøre fonde interesseret i at hjælpe os med. Det vil være umuligt at finde 
økonomi til disse forbedringer i vores daglige drift.   
 
Økonomi 2025 - 2028  
Riddersalen har i den forløbne periode haft en bevilling fra kommunen på 5.099.000, som består af et 
driftstilskud på ca. 4.200.000 og en ekstrabevilling på ca. 900.000. Vi vil gerne appellere til, at 
ekstrabevillingen bliver gjort til en permanent del af vores tilskud fra kommunen.   
  
Her er opstillet to scenarier for vores økonomi i den kommende aftaleperiode. Scenarierne er inklusiv en 
regulering af tilskuddet fra staten på kr. 100.000  
  

1. Bevilling på kr. 5.200.000   
2. Bevilling på kr. 4.300.000   

  
1.  
Med en bevilling på kr. 5.2 mio. kan vi fastholde en profil med teater for både børn og voksne. Vi vil kunne 
producere to nye forestillinger hver sæson, en forestilling for børn/familier og en forestilling for voksne. 
Repertoiret vil bestå af en småbørnsforestilling, en familieforestilling og en voksenforestilling, samt gæstespil 
for både børn og voksne. Vi vil derudover kunne fastholde samarbejdet med skolerne om workshops. Vi vil 
kunne sende småbørnsforestillingen på turné i det omfang, at turneen bliver omkostningsneutral. Vi vil kunne 
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gennemføre sommerskole i skolesommerferien. Der vil ikke være intern økonomi til udendørs forestilling ved 
kiosken.  
  
2.  
Med en bevilling på kr. 4.3 mio. må vi droppe at producere teater for voksne og vi vil kun kunne producere en 
ny forestilling hver sæson. Repertoiret vil bestå af en småbørnsforestilling, en familieforestilling og gæstespil. 
Vi vil kunne sende småbørnsforestillingen på turné i det omfang, at turnéen bliver omkostningsneutral. Vi vil 
kunne gennemføre sommerskole i skolesommerferien. Der vil ikke være intern økonomi til udendørs 
forestilling ved kiosken. Med en bevilling på 4.3 mio. vil vi desuden være utroligt sårbare overfor svigtende sal 
til forestillinger og aktiviteter, da der ville være færre aktiviteter at fordele risikoen på.   
 
Økonomisk overslag   
scenarie       
  

1      2      

EGENINDTÆGTER    
  

2.000.000   1.400.000      

UDGIFTER       7.500.000   6.000.000    
Resultat før tilskud    
  

-5.500.000  -4.600.000        

TILSKUD         

Frederiksberg Kommune   5.200.000   4.300.000    
Øvrige tilskud (fonde etc.)     300.000       300.000         
Driftsstøtte og tilskud i alt   5.500.000   4.600.000    
  
 
Det tredje scenarie – en forhøjet bevilling  
Der findes naturligvis også et tredje scenarie. Nemlig at vi får forhøjet bevillingen i forhold til hvad vi har 
modtaget i den forløbne periode. Ved at forhøje bevillingen med minimum kr. 500.000, vil vi kunne sikre, at 
der hvert år vil være en udendørs forestilling ved kiosken, som er gratis for byens borgere. Vi vil naturligvis 
også kunne gennemføre alt, som beskrevet i scenarie 1.    
En stor gevinst ville være, at vi ville kunne opnå større fleksibilitet i økonomien, med mulighed for at indgå i 
spontant opståede aktiviteter i kommunen.  
Med en årlig bevilling på kr. 5.7 mio. vil Riddersalen have et stabilt økonomisk fundament som lokalt teater på 
Frederiksberg.  
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Samlet pulje til Musikhøjskolen (filmværksted, skoleorkester og 
instrumentklasser) 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 1,3 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til finansiering af indsatser under 
Musikhøjskolen vedr. Frederiksberg Filmværksted, skoleorkester og instrumentklasser. 
 
Frederiksberg filmværksted: 
Frederiksberg Filmværksted blev oprettet i 2014 med henblik på at indføre kommunens børn og unge i film 
og medier. Indsatsen har været dækket af midlertidige bevillinger lige siden. Filmværkstedet er forankret 
organisatorisk i Musikhøjskolen som en naturlig del af et bredt, kulturfagligt undervisningstilbud. 
Filmværkstedets kerneopgave er fortsat at give børn på Frederiksberg analytiske kompetencer og praktisk 
knowhow i udviklingen af deres egne filmproduktioner kombineret med at skærpe den kritiske sans i forhold 
til visuelle og AI-baserede kommunikationsmidler i en tiltagende medieret hverdag. Undervisningen 
inddrager teori og praktik. Værkstedets produktioner vises til gallapremiere i Falkoner Biografen. 
Filmværkstedet arbejder både i regi af Åben Skole via Kulturspor samt med talentudvikling i den frivillige 
holdundervisning.   
 
Kulturspor: 
Udover musikundervisningen i alle 0. klasser samarbejder Musikhøjskolen med folkeskolerne på 
Frederiksberg i flere samskabelsesforløb for at styrke børn og unges deltagelse i kunst og kultur og sætte 
fokus på de praktisk/musiske fag. Kulturspor indeholder:  
 

- Skoleorkestre på 4 folkeskoler  
- Forløb på folkeskolerne på Frederiksberg med Instrumentklasser, Korklasser, Kulturklasser med 

visuelle og performative kunstarter samt med Filmklasser  
 
Kulturspor introducerer mødet med flere kunstarter og sikrer en bæredygtig indsats med kunst og kultur i 
både indskoling, mellemtrin og udskoling. Ved at kunne trække på flere kunstarter kan Musikhøjskolen 
skræddersy forløb, der passer til det behov, som skolerne har.  Kulturspor danner bro til de syv børneløfter i 
Folkeskolernes ”Sammen om løfterne” med fokus på fællesskab, trivsel og faglighed. Ligesom Frederiksberg 
Filmværksted er kulturspor finansieret af en midlertidig bevilling der udløber med udgangen af 2024. 
 
Hvis den midlertidige bevilling ikke videreføres stopper ovenstående indsatser.   
 
Forvaltningens bemærkninger 
Det samlede driftstilskud til Musikhøjskolen udgør i 2024 i alt 9,8 mio. kr. Det skønnes, at det er vanskeligt 
for skolerne at få samme udbytte af undervisningen uden samskabelsesforløb med Kulturspor. 
Filmværkstedet er en vigtig del af Kulturspor.  
 
Før Budget 2023 har der været givet individuelle midlertidige bevillinger til de enkelte aktiviteter på samlet 
1,8 mio. kr. årligt. 
 
Ved at samle de midlertidige bevillinger til Musikhøjskolen har institutionen fået større frihed i 
sammensætning og vægtning af de ovenstående aktiviteter indenfor den givne økonomi, hvilket har givet 
mulighed for at skræddersy de modeller både indholdsmæssigt og økonomisk. Bevillingen blev derfor 
sænket til 1,3 mio. kr. i 2023. 
 
I 2024 udgør bevillingen 1,4 mio. kr. med p/l-regulering, hvilket har været en forudsætning for at opretholde 
det nuværende aktivitetsniveau. Musikhøjskolen har ansøgt kommunen om tilskud på dette niveau. 
Ansøgningen er vedlagt som bilag. 
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Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser ved bevilling fra Budget 2023 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Nettoudgifter i alt  N 1.300 1.300   

 
Tabel 2: Forslagets økonomiske konsekvenser ved nuværende aktiviteter jf. ansøgning 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Nettoudgifter i alt  N 1.400 1.400   

 
  
Tabel 1 viser udgifterne til at videreføre bevilling på nuværende niveau, mens tabel 2 viser udgifterne til at 
videreføre tilskuddet med udgangspunkt i ansøgningen fra Musikhøjskolen.  
 
Hvis tilskuddet ikke føres videre som anført i tabel 2, vil det medføre en justering i indsatserne. 
 
Hvis indsatserne ikke ønskes videreført som en samlet bevilling med de fordele det indebærer udgjorde de 
midlertidige bevillinger før Budget 2023: 
 
Filmværksted: 500.000  
Skoleorkestre: 1.025.000 
Instrumentklasser: 280.000  
 
. 

 
 
 
  



 

Smallegade 12 � 2000 Frederiksberg 
mail@musikhoejskolen.dk ● www.musikhoejskolen.dk 

 
Frederiksberg d. 01.07.2024 
 

Ansøgning om fortsat driftsbevilling til Musikhøjskolen/Frederiksberg Musik- og Kulturskole til 
 

KULTURSPOR 
Samarbejde med folkeskolerne på Frederiksberg – kulturklasser & skoleorkestre 

Frederiksberg Filmværksted - fritidsaktiviteter med film og visuelle medier. 
 
Der ansøges om kr. 1,5 mio. til det fortsatte arbejde med instrument-, kor-, performance-, billed-, og filmklasseforløb, 4 
skoleorkestre samt undervisningen i Frederiksberg Filmværksted.   
 
Baggrund:  
I 2023 blev tre af Musikhøjskolens midlertidige bevillinger til Skoleorkestre, Instrumentklasseforløb samt Frederiksberg Filmværksted 
beskåret samlet med kr. 500.000. På samme tid fik vi imidlertid mulighed for at samle bevillingen til én samlet strategisk satsning på 
bred kunstnerisk deltagelse for alle børn på Frederiksberg. Det blev til vores nuværende KULTURSPOR/Kulturklasseforløb, 
Skoleorkestre & Frederiksberg Filmværksted.  
  
Trods besparelsen er det således lykkedes at skabe og udvikle mange samarbejder med folkeskolerne på Frederiksberg igennem 
”Sammen om løfterne” samt at få flere børn og unge i vores fritidstilbud på Filmværkstedet. Dette har ikke mindst kunnet lade sig 
gøre takket være muligheden for at agere indenfor en samlet bevilling – og dermed optimere ressourcer og skræddersy forløb til 
skolerne og på Filmværkstedet.  
 
Indhold:  
Kulturspor – samarbejde med folkeskolerne er en strategisk satsning på musiske fællesskaber som en del af skolehverdagen. I 
vores KULTURSPOR møder vi op til 1000 børn på Frederiksberg med fordybende, lærende og fællesskabsskabende aktiviteter 
indenfor kunst, kultur og musik. Det gør vi i følgende undervisningsaktiviteter: 
 

- Instrumentklasseforløb, Filmklasseforløb, Performance/billedklasseforløb og Korklasseforløb 
- Skoleorkestrene på Frederiksberg på Ny Hollænderskolen, Skolen på Grundtvigsvej, Skolen ved Søerne og 

Søndermarksskolen 
 
Derudover formidler vi, med udgangspunkt i ovenstående, musiske oplevelser og kendskab til instrumenter og kunstarter til op mod 
2000 børn til Skolernes Sangdage, koncerter og fællessang med skoleorkestrene samt koncerter og visninger med vores Kulturklasser.  
 
Kulturspor – Frederiksberg Filmværksted, en essentiel del af Kulturskolen og en kunstart i rivende udvikling 
Undervisningen på Filmværkstedet giver børn og unge en dybere forståelse af filmmediet, som er ét af de mest dominerende 
medier i vores visuelt orienterede samfund. Filmværkstedet er 

- Fritidshold på Danasvej ca. 75 børn 
- Filmhold for 2. klasser på hjemskoler for ca. 50 børn  
- Filmklasseforløb som en del af Kulturspor for ca. 100 børn 
 

For yderligere beskrivelse af indhold se Bilag 1 Kulturspor 
 
Økonomi:  
For en videreførelse af bevillingen med samme aktivitetsniveau fra 2025 og frem ansøges der om 1,5 mio. kr. Dette svarer til 
almindelig p/l-regulering af den oprindelige bevilling på 1,3 mio. kr. i 2023, hvor særligt overenskomstmæssige lønstigninger indenfor 
musikskoleområdet i både 2024 og 2025 samt generelle prisstigninger på alt fra transport til vedligehold af instrumenter betyder 
øgede omkostninger til at gennemføre aktiviteterne. En bevilling på 1,5 mio. sikrer, at vi fastholder det samme aktivitetsniveau, som 
vi har haft de seneste 2 år med stor efterspørgsel og i rigtig godt samarbejde med skolerne.  
 
Bevillingen foreslås fordelt indenfor de forskellige spor i KULTURSPOR som følger:  
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Frederiksberg Filmværksted Fritidsundervisning fra 3. klasse  

Pop-up forløb i 1. + 2. klasser 
undervisning i filmskabelse 
 

Kr. 495.000  

Skoleorkestre 
 
 

4 skoleorkestre  
undervisning, koncerter, festival og 
tværinstitutionelt samarbejde og med 
musiklærere fra skolerne 

Kr. 750.000  

Kulturklasser   
 
 
 

13/14 Kulturklasser 
skoleforløb med instrumenter, kor, 
performance, billedkunst og film 
 
NB. Der er budgetteret med lidt flere 
kulturklasse end i den oprindelige bevilling, da 
filmklasser tidligere lå i bevillingen til 
Frederiksberg Filmværksted. De er her flyttet 
ned under Kulturklasser.  

Kr. 255.000  

 
 
Opmærksomheder 
 

• Med en bevilling på det oprindelige kr. 1,3 mio. vil der blive skåret i aktivitetsniveauet for kr. 200.000 svarende til 10 
Kulturklasseforløb.   

• Jo længere tid bevillingerne løber, jo mere robuste samarbejder kan vi skabe – også i økonomisk forstand.  
• En fortsat frihed i sammensætning og vægtning af de ovenstående aktiviteter indenfor den givne økonomi ramme gavner 

muligheder for at skræddersy de bedste modeller både indholdsmæssigt og økonomisk.  

 
Mange hilsener 
Clara Vuust, leder 
Musikhøjskolen/Frederiksberg Musik- og Kulturskole 
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KULTURSPOR                                                                                           
Kulturklasseforløb, Skoleorkestre & Frederiksberg Filmværksted 
 
SAMARBEJDE MELLEM MUSIKHØJSKOLEN OG FOLKESKOLERNE PÅ FREDERIKSBERG 
  
Kulturspor kobler sig til de fire fokusområder i Frederiksbergs kommunes kultur- og fritidspolitik og til skolepolitikken fremtidens 
skole 2030 Sammen om Løfterne. 
  
Kulturspors Værdier  

Musik og kunst har en iboende egen værdi 
Musik og kunst er alment dannende 
Musik og kunst styrker fællesskaber 
Musik og kunst styrker erkendelse, kreativitet og fantasi  
 
 

 

En del af Kulturklasseforløbene samles hvert år til den stort anlagte Venskabskoncert med Copenhagen Phil, når Musikhøjskolens orkester- og 
korelever og 100-vis af folkeskolelever mødes med det professionelle orkester i fælles, tværkunstnerisk koncert. 

 

Hvordan bidrager Kulturklasser til skoler og skolens elever? 

Eleverne møder og deltager i kunstneriske og musikalske fællesskaber 
Forløbene præsenterer noget nyt og ukendt indenfor skolens velkendte rammer og åbner nye mulighedsrum for både elever og 
lærere.  
 
KULTURKLASSEFORLØBENE er 8 ugers fordybende undervisningsforløb for 2. – 6. klasser med  

Instrumenter/Orkester (blæsere/strygere) 
Kor  
Performance, dans, drama og billeder 
Billedkunst 
Film (i stedet for 8 uger arbejdes 1-2 hele skoledage) 
 
 
 

 

Eksempel på performance/billedklasseforløb på Skolen på Duevej 5. årgang  
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I performance/billedklasserne inddrages eleverne i skabende og kunstneriske processer og får mulighed for at udtrykke sig gennem 
kunstneriske virkemidler om det, der betyder noget i netop deres hverdag. 

 

LÆRERE OG ELEVER FRA SKOLEN FORTÆLLER OM FORLØBET 

”Jeg er klasselærer for 5.A og har samarbejdet med Anna og Signe omkring kulturklasseprojektet. I starten var jeg spændt på, 
hvordan klassen ville tage imod at skulle arbejde på en måde, de ikke er vant til. Jeg oplevede dog, at øvelserne og teknikkerne blev 
præsenteret på en måde, så eleverne fik skubbet deres grænser uden, at det blev grænseoverskridende for dem. Der er blevet 
arbejdet med så mange forskellige udtryksformer, at alle eleverne har haft mulighed for at vise noget af deres personlighed, og de 
har haft det sjovt imens. Derudover har det været fedt at se, hvordan mindre øvelser og kreative udtryk blev samlet til en 
forestilling med sammenhæng, der gav mening for eleverne. Jeg vurderer, at alle eleverne har fået noget ud af forløbet. De har lært 
hinanden bedre at kende, hvilket styrker klassefællesskabet. Det har været en stor succes og passer perfekt til det Mellemdiamant-
forløb, som en AKT-pædagog altid laver med 5.årgang” Signe, lærer 

”Spændende, hygge, følelser, statuer, kompliceret, anderledes, dans, sjovt, kunst” elev, 5.A 

”Man lærer at optræde, at lære sine klassekammerater at kende, at udtrykke sine følelser, at forskellige sange udtrykker forskellige 
følelser” elev, 5.A 

 

Eksempel på Instrumentklasseforløb  

I instrumentklasserne lærer alle børn at spille et instrument og møder den dannende ”orkesterdisciplin” at være en del af et 
fællesskab, der skal arbejde sammen, lytte efter hinanden og både give og tage plads. Nogle af instrumentklasseforløbene afsluttes 
med den store Venskabskoncert med Cph Phil og Musikhøjskolen.  

LÆRERE FRA SKOLEN OG UNDERVISER FRA MUSIKHØJSKOLEN FORTÆLLER OM FORLØBET… 
 
”Nogle af mine elever var med til det sidste år og det var helt fantastisk! Hvornår kan vi få det igen?” Paula. lærer 
 

”Når eleverne står efter 8 gange med instrumentklassen og holder koncert for deres kammerater og forældre, så har de faktisk lært 
at spille – og det er ret imponerende. Men jeg tænker lige så meget på alt det andet eleverne har lært undervejs, og hvor svært det 
faktisk er, det de gør - at lytte til hinanden, tage instrumenterne op samtidig, spille i takt – skiftevis lave lyd og holde pauser. Det er 
sværere end det ser ud til en koncert. Efter koncerten siger klassen tit: nu ved vi, hvordan vi skal spille i orkester – nu vil vi gerne 
blive ved” Jeppe, musiklærer, Musikhøjskolen 
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SKOLEORKESTRENE  
 
Skoleorkestrene understøtter kreative fællesskaber på den enkelte skole og bidrager til det lokale engagement, kultur og 
traditioner på skolen  
I 2023 – 2024 er der skoleorkestre på 4 skoler 
 
Søndermarkskolen   
Skolen ved Søerne   
Skolen på Grundtvigsvej  
Ny Hollænderskolen  
 
De fire orkestre har tilsammen ca. 100 børn. De spiller en gang om ugen hele skoleåret og alle er velkomne. En del får lyst til at gå 
videre med musikken og gå til instrument på mindre hold på Musikhøjskolen, men det er ikke et krav – skoleorkestrene er åbne for 
alle, der har lyst til at spille musik sammen med andre.  
Orkestrene deltager i jule- og sommerafslutninger, luciaoptog, morgensang, velkomst for nye 0. klasser og meget andet på deres 
skole. Hvert år afholdes den store skoleorkesterfestival i KUBE og i 2024 spillede to af orkestrene til Musikskoledage i Tivoli.  
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LÆRERE OG ELEVER FRA SKOLE FORTÆLLER OM SKOLEORKESTRENE 

”Musikken er det fælles tredje for alle - både børn og voksne. Det er ikke vigtigt, om du har prøvet at spille musik før, eller spillet 
musik i flere år, om du er fagligt udfordret i skolen, om du har mange venner, ingen venner. Alle er velkomne. Jeg har fulgt et 4. 
årgangsbarn siden han startede her på skolen, som har haft rigtig svært ved at finde sig til rette i både relationer og fællesskaber. 
Jeg vil betegne ham som et barn der været udfordret både fagligt og socialt i skolen. Efter 6 måneder i skoleorkesteret er han et 
barn som udviser stor glæde. Glæde over at være uundværlig i skoleorkesterets fællesskab, stolthed over at kunne spille violin, ro 
over at have fundet venskaber. Han har fået sin familie med til at gå til klassiske koncerter og fortæller stolt om hvilke instrumenter 
han lagde mærke til og hvilken type musik det var. Det her er for mig et pragteksempel på, hvad skoleorkesteret kan” Theresia, 
lærer 
 
”Skoleorkesteret er ligesom at flyve på en sky af musik og glæde. Min følelse af skoleorkesteret er et stærkt bånd af børn og ældre 
som finder glæder ved musik og sang, Når vi er med i skoleorkesteret, oplever vi at spille på nogle andre instrumenter end man er 
vandt til. Jeg synes, det er meget spændene at lære at spille på violin, og da jeg sang fik jeg en masse gode råd om hvordan jeg 
skulle synge. Jeg synes, det har styrket vores fællesskab” elev, 6.B 
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FREDERIKSBERG FILMVÆRKSTED 

Filmværkstedet fejrer i 2024 10-års jubilæum som en del af Musikhøjskolen, Frederiksberg Musik- og Kulturskole. 
Undervisningen på Filmværkstedet giver børn og unge en dybere forståelse af filmmediet, som er ét af de mest dominerende 
medier i vores moderne og meget visuelt orienterede samfund – og gennem aktiviteter og undervisning lærer deltagerne også 
at kunne tage aktivt og kritisk stilling til alle de visuelle indtryk, der bombarderer vores hverdag. 

Filmværkstedet har ugentlige hold for ca. 75 elever i alderen 9 – 19 år i vores lokaler i medborgerhuset på Danasvej, samt pop-
up filmhold for 1. – 2. klasser på flere folkeskoler med ca. 50 elever. Derudover har Filmværkstedet i mange år lavet forløb i 6. – 
8. klasser på Frederiksberg Kommunes folkeskoler og er dermed en del af Musikhøjskolens Kultursporsklasser.  

 

 

”Film og billeder er jo overalt i din dagligdag. Når du går på Filmværkstedet, får du en bredere og dybere forståelse for film og 
medieprodukter. Og så er Filmværkstedet noget vi gør sammen - i et værksteds-samarbejde, hvor alle har en rolle og hjælper 

hinanden med at skabe et fælles produkt” Thomas, daglig leder af Filmværkstedet 
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Tusind tak for jeres tid! I er selvfølgelig altid velkomne til at kontakte mig for yderligere information eller hvis I har spørgsmål.  

 
Mange venlige hilsener 
 
Clara Vuust  
Musik- og Kulturskoleleder 
 

 

www.musikhoejskolen.dk 

 

FAKTABOKS 

KULTURKLASSER OG SKOLEORKESTRE SKABER KULTURELLE OPLEVELSER, DELTAGELSE OG LÆRING PÅ FOLKESKOLERNE 
PÅ FREDERIKSBERG  

FILMVÆRKSTEDET ER UNDERVISNING OG AKTIVITETER FOR FILMGLADE BØRN OG UNGE I DERES FRITID 

KULTURSPOR MØDER OVER 1000 BØRN OM ÅRET I FORLØB OG FORMATER  

I 2024 udgør bevillingen til Kulturspor (Kulturklasser/Skoleorkestre/Frederiksberg Filmværksted) med p/l 
fremskrivning kr. 1.430.000, der fordeles på følgende aktiviteter: 

Frederiksberg Filmværksted kr. 475.000 

- Filmværkstedets fritidshold/undervisning i filmskabelse og pop-up filmværkstedsforløb i 1- + 2. klasser 

KULTURSPOR Musikhøjskolen i folkeskolerne på Frederiksberg kr. 955.000 

- Skoleorkester på 4 skoler  
- 12 Kulturklasseforløb Film, Dans, Billed, Performance, Orkesterinstrumenter, Kor  
- Diverse fællesaktiviteter som Skolernes Sangdag, Skoleorkesterfestival o.l. 
 
Bevillingen er en midlertidig bevilling, der ophører ved udgangen af 2024 medmindre den genbevilges.  
 
 
 
 

 

 

 

http://www.musikhoejskolen.dk/
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Skøjtedisco 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2024 blev der afsat 0,1 mio. kr. i 2024 til at afholde skøjtedisko på skøjtebanen ved 
Frederiksberg Runddel, målrettet unge mennesker <18 år.  
 
Ved et Open Call søgtes efter et passende projekt, ud fra en række retningslinjer omkring omfang, periode, 
målgruppe osv. Forvaltningen modtog én ansøgning fra Laika Event, som blev valgt til at varetage projektet. 
  
Laika Event endte med at afvikle to omgange ”Club on Ice” i januar og i februar på skøjtebanen ved 
Frederiksberg Runddel. Til de to events deltog mellem 300-400 unge. Laika Event samarbejdede desuden 
med FGV og skøjteudlejningen for at skabe optimale rammer for eventet på runddelen.  
 
Da de to events lå forskudt og ikke i forlængelse af hinanden, var omkostningerne til leje af teknik, 
opsætning og nedtagning relativt store. Dette gør et arrangement som dette produktionstungt, og derfor 
svært at kvantificere indenfor rammen. Det vil højst sandsynligt nedbringe produktionsomkostningerne, hvis 
man afholdte eventet to dage i træk.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Midlerne er anvendt til at afholde Club on Ice to lørdage i vinterperioden, hvor man kunne skøjte fra kl.18-21 
med diskokugle og lysshow samt musik. 
 
Hvis bevillingen ikke videreføres vil der ikke blive afholdt Club on Ice. 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Skøjtedisco Drift (SER) U 100 100   
Nettoudgifter i alt  N     

Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
En videreførsel af bevillingen udgør 0,1 mio. kr. årligt i 2025 og 2026. 
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Børneudvalget 
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Empower4You 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Som led i aftalen om budget 2024 blev der afsat en et-årig bevilling på 0,2 mio. kr. i 2024 til forløb for unge 
hos Empower4You. Empower4you er et kompetenceudviklingsforløb for nuværende og tidligere anbragte og 
socialt udsatte unge i alderen 16-25 år i regi af Børnehjælpsdagen med det formål at styrke de unge i 
overgangen til et selvstændigt voksenliv med særlig fokus på uddannelse og/eller beskæftigelse.  
 
  

 
Forvaltningens bemærkninger 
Familieafdelingen og ungecentret samarbejder om at finde de rette unge i målgruppen til indsatsen. Hvert 
forløb koster ca. 40.000 kr. Det er forventningen, at 5 unge tilknyttes indeværende års hold, og starter det 
etårige forløb op i uge 28.  
 
Der kan derfor ikke på nuværende tidspunkt siges noget om effekt eller oplevet kvalitet af tiltaget. 
Samarbejdsaftalen indeholder også tilvejebringelse af data til brug for erfaringsopsamling 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fast bevilling til 5 
årlige forløb 

Drift (SER) U 200 200   

Nettoudgifter i alt  N 200 200   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget er udgiften pr. ung for et forløb 40.000. En samlet bevilling kan derfor 
skaleres ud fra denne enhedspris.  
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Socialudvalget 
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TUBA  
 
Forslagets indhold og baggrund 
Med vedtagelse af budgetaftalen for 2023 blev det besluttet at fortsætte bevillingen til TUBA på 0,3 mio. kr. i 
2024. Bevillingen stammer fra budgetaftale 2019.   
  
TUBA tilbyder anonym og vederlagsfri terapi og rådgivning til unge, der er vokset op i familier med alkohol- 
eller misbrugsproblemer. Bevillingen giver et gratis behandlingstilbud til personer i alderen 25-35 år 
varetaget af TUBA. I 2023 gennemgik 29 borgere fra Frederiksberg et forløb hos TUBA, hvoraf 27 af dem 
afsluttede deres forløb i 2023.      

 
Forvaltningens bemærkninger 
TUBA tilbyder anonym og vederlagsfri terapi og rådgivning til unge, der er vokset op i familier med alkohol- 
eller misbrugsproblemer. Der er lavet en samarbejdsaftale mellem TUBA og Frederiksberg Kommune 
gældende til 2024. TUBA fremsender årligt regnskab og statusrapport med dokumentation af indsatserne.    
  
Forvaltningen bemærker, at den særlige indsats overfor unge i familier med alkohol- eller 
misbrugsproblemer, som tilbydes via TUBA, er et tilbud som giver et øget serviceniveau til en særlig 
målgruppe. Der er med andre ord tale om en ”kan” og ikke en ”skal” opgave - og det er således en politisk 
beslutning om hvorvidt kommunen ønsker at fastholde det øgede serviceniveau overfor målgruppen.   
  
Såfremt støtten til TUBA ikke fortsætter vil det medføre, at målgruppen må gøre brug af eksisterende tilbud i 
regi af Socialforvaltningen, som potentielt ikke på samme vis vil dække målgruppens behov.   
  
TUBA har, som andre foreninger, muligheder for at søge fonde og puljer, herunder kommunens §18 midler 
på lige fod med andre foreninger.   
 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser  
  
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser  
1.000 kr.   Udgiftstype  U/I  2025  2026  2027  2028  

Bevilling til indsats overfor unge i 
familier med misbrugsproblemer  

Drift (SER)  U  300  300  0  0  

Nettoudgifter i alt    N  300  300  0  0  
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model  
  
  
Såfremt bevillingen ønskes forlænget, vil det medføre en årlig udgift på 0,3 mio. kr. i 2025 og 2026. Det kan 
overvejes at gøre indsatsen permanent, da bevillingen har været forlænget flere gange.  
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Udslusning fra kvindekrisecentre  
 
Forslagets indhold og baggrund  
I budgetaftalen 2022 blev der afsat en nettobevilling på 200 t. kr. årligt i 2022-2024 til en styrkelse af 
efterværnsstøtten til borgere på kvindekrisecentre. Det skete med henblik på at sikre borgerne en god 
udslusning og tilbagevenden til trygge rammer, svarende til indholdet af Servicelovens § 109, stk. 7, om 
indledende og koordinerende støtte og vejledning til kvinder på krisecenter. Bevillingen på 200 t. kr. er en 
nettobevilling, hvilket på området for kvindekrisecentre (servicelovens §109) betyder, at der udmøntes en 
udgiftsbevilling på 400 t. kr. og en indtægtsbevilling på 200 t. kr. grundet statsrefusion på området.  
  
Forvaltningen foreslog i sagen, som udvalget på mødet d. 22. november 2021 (dagsordenspunkt 83) 
godkendte, at udmønte udgiftsbevillingen på i alt 400 t. kr. årligt i 2022-2024, i form af ansættelse af en 
medarbejder på deltid, ca. 30 timer, som systematisk kan arbejde med metoden CTI - Critical Time 
Intervention.   
Medarbejderen skulle supplere det eksisterende arbejde med efterværn. CTI-metoden er en case-
management-metode målrettet borgere i en kritisk overgangsfase fra institutionsophold eller anden situation 
med social udsathed til en styrket livssituation.   
  
Det forventedes, at anvendelse af CTI ville forebygge tilbagefald til voldelige forhold samt mindske behovet 
for anden kommunal støtte. Evaluering af anvendelsen af metoden ville tage udgangspunkt i disse to 
parametre.  
  
Udover implementering af CTI ville der blive iværksat uddannelse og information om vold for en bred gruppe 
medarbejdere. For eksempel medarbejdere i familieafdelingen, sundhedsplejersker, medarbejdere på FKRC 
og boligsociale medarbejdere. Formålet med den øgede informationsindsats var at gøre medarbejderne 
bedre i stand til at opdage tegn på vold i hjemmet, hvorved der kunne iværksættes en tidligere 
forebyggelsesindsats.  
  
Forvaltningens bemærkninger  
I budgetaftalen 2022 blev der afsat en nettobevilling på 200 t. kr. årligt i 2022-2024 til en styrkelse af 
efterværnsstøtten til borgere på kvindekrisecentre med henblik på at sikre borgerne en god udslusning og 
tilbagevenden til trygge rammer.  
  
Inklusive den ekstra medarbejder, som det med bevillingen blev muligt at ansætte, er i alt to medarbejdere i 
socialafdelingen dedikeret til arbejdet med efterværn for kvinder i udslusning fra krisecentre efter CT-
metoden. Der blev gennemført 24 CTI-forløb for målgruppen i 2022, 25 forløb i 2023 og indtil videre 11 i 2024 
og yderligere 15 er på vej. Indsatsen har haft gode resultater, idet ingen kvinder er gået tilbage til 
voldsudøveren og ingen er blevet udsat fra deres bolig. De kvinder, som i forvejen var i beskæftigelse, er 
(typisk efter sygemelding) kommet tilbage til beskæftigelse, mens de resterende kvinder er kommet tættere 
på en afklaring ift. deres beskæftigelsesevne.   
  
Teamet, som arbejder med kvinder i efterværn, har tæt samarbejde med civilsamfundet, idet kvinderne 
hjælpes videre til andre organisationers tilbud. Teamet faciliterer endvidere kvindernes tilbagevenden til deres 
arbejdsplads ved at klæde kvinderne på til at tale med arbejdspladsen og med kolleger m.v.   
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Forslagets økonomiske konsekvenser  
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser  
1.000 kr.   Udgiftstype  U/I  2025  2026  2027  2028  
Udslusning fra 
kvindekrisecentre  

Drift (SER)  U  400  400      

Udslusning fra 
kvindekrisecentre  

Drift (SER)  I  -200  -200      

Nettoudgifter i alt    N  200  200      
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model  
  
Såfremt bevillingen ønskes forlænget på samme niveau, medfører det nettoudgifter på 200 t.kr. i 2025 og 
2026 – fordelt på 400 t.kr. udgifter og 200 t.kr. indtægter i form af statsrefusioner. Herefter anbefales det, at 
bevillingen vurderes igen. De 400 t.kr. kan gå til fortsat at aflønne en deltidsansat til at varetage opgaverne 
vedr. CTI-metoden.  
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Netværksstedet Thorvaldsen  
 
Forslagets indhold og baggrund  
I budgetaftalen for 2023 blev det besluttet at afsætte 0,3 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til Netværksstedet 
Thorvaldsen.   
  
Netværksstedet Thorvaldsen har derudover et varigt driftstilskud på 0,5 mio. kr. fra §18 puljen som blev 
besluttet i forbindelse med budgetaftale 2021.  
  
Nærværende notat forholder sig til tilskuddet på 0,3 mio. kr. som blev besluttet med budgetaftalen 2023.   
   
Forvaltningens bemærkninger  
Netværksstedet Thorvaldsen er et mødested til forebyggelse af ensomhed og sikrer mental trivsel. 
Mødestedet er målrettet mennesker, der kan være ensomme, psykisk sårbare eller på anden måde har stor 
gavn af at komme steder, som er brugerstyret   
  
Udover det midlertidige tilskud på 0,3 mio. kr. i 2023 og 2024 modtager Netværksstedet Thorvaldsen et   
varigt tilskud på 0,5 mio. kr., som finansieres fra puljen til frivilligt socialt arbejde via Servicelovens § 18. 
Formålet med det kommunale driftstilskud fra §18-puljen er at understøtte, at Netværksstedet Thorvaldsen er 
i stand til at drive det brugerstyrede aktivitetssted med baggrund i Lov om Social Service § 104. Der er ingen 
visitation til stedet.  
  
I forbindelse med udvikling af den nye frivillighedsstrategi præsenteret for Socialudvalget (SU) den 6. maj 
2024 (dagsordenspunkt 24) påpegede forvaltningen muligheden for at forny og gentænke de nuværende 
partnerskaber med bl.a. Netværksstedet Thorvaldsen i regi af §18-puljen.  
  
Såfremt tilskuddet på 0,3 mio. kr. ikke fortsætter er det forventningen at Netværksstedet Thorvaldsen ikke i 
samme grad kan yde samme service som i 2023 og 2024, da der vil være færre midler.  
  
Da Netværksstedet Thorvaldsen er brugerstyret, vil målgruppens behov potentielt ikke blive dækket af 
eksisterende tilbud i regi af Socialforvaltningen.   
  
Forvaltningen bemærker, at den særlige indsats overfor forebyggelse af ensomhed og sikre mental trivsel 
som tilbydes via Netværksstedet Thorvaldsen, er et tilbud som giver et øget serviceniveau til en særlig 
målgruppe. Der er med andre ord tale om en ”kan” og ikke en ”skal” opgave - og det er således en politisk 
beslutning om hvorvidt kommunen ønsker at fastholde det øgede serviceniveau overfor målgruppen.   
  
Gives der ikke bevilling kan Netværksstedet henvises til at søge yderligere tilskud end de nuværende 0,5 mio. 
kr. i puljen til frivilligt socialt arbejde via Servicelovens § 18 på lige fod med andre. Det bemærkes, at 
Netværksstedet Thorvaldsen har søgt yderligere §18 tilskud, som blev der blev givet afslag til. (SU d. 21. 
november 2022 (dagsordenspunkt 83)).  
  
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser  
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Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser  
1.000 kr.   Udgiftstype  U/I  2025  2026  2027  2028  

Netværksstedet Thorvaldsen   
  

Drift (SER)  U  300  300  0  0  

Nettoudgifter i alt    N  300  300  0  0  
  
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model  
  
   
  
Såfremt bevillingen ønskes forlænget, vil det medføre en årlig udgift på 0,3 mio. kr. i 2025 og 2026.   
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Social masterplan - kapacitetsplanlægning 
 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved budgetforliget 2023 blev der givet en midlertidig bevilling på 1 mio. kr. i 2023 og 500 t.kr. i 2024 til 
kapacitetsplanlægning i regi af den sociale masterplan. Baggrunden blev beskrevet således:  
  
”Investeringsstrategi på voksenområdet skal sikre bæredygtig økonomi og faglighed   
På det specialiserede socialområde for voksne har Frederiksberg Kommune en god faglighed og landets 
laveste nettodriftsudgifter. Det skyldes især en aktiv strategi om, at flest mulig borgere kan få et botilbud på 
Frederiksberg tæt på netværk og dagligdag, fremfor at kommunen skal købe botilbud i andre kommuner. For 
at opretholde en bæredygtig økonomi og faglighed er partierne enige om, at denne investerings- og 
hjemtagelsesstrategi, som er fastlagt i Den Sociale Masterplan, også fremover skal være udgangspunkt for 
den strategiske planlægning og ressourceallokering til tilbudskapacitet på det specialiserede socialområde 
for voksne. På trods af det meget begrænsede råderum i budgetaftalen for 2023 har det derfor været vigtigt 
for partierne at fortsætte dette vigtige strategiarbejde ved at afsætte 1 mio. kr. i 2023 og 0,5 mio. kr. i 2024 til 
at iværksætte foranalyser af en række vigtige anlægsprojekter på socialområdet med fokus på 
”Frederiksberg flytter på landet”, et nyt botilbud i landlige omgivelser, og ekstra aktivitets- og 
samværspladser, der forudsættes etableret i samarbejde med den pågældende placeringskommune. 
Socialudvalget vil følge analysearbejdet og få forelagt analyser i form af konkrete planer og business cases 
fra primo 2023. På den baggrund kan der laves et oplæg til anlægsprojekter, der kan indgå i kommende 
budgetforhandlinger. ”  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Ved budgetforlig 2023 blev der givet en midlertidig bevilling på 1.000 t.kr. i 2023 og 500 t.kr. i 2024 til 
kapacitetsplanlægning i regi af den sociale masterplan. På baggrund af bevillingen blev der blandt andet 
udarbejdet en businesscase vedr. Gården, herunder en præcisering af et behov for at tilbuddet målrettes til 
målgruppen unge voksne med autismespektrumforstyrrelser kombineret med udadreagerende adfærd. 
Behovet skyldes, at der opleves betydelige udfordringer med at opfylde forsyningsforpligtigelsen til denne 
målgruppe. Status på arbejdet blev forelagt i sag til Socialudvalget 14.august 2023.   
  
Endvidere er der lavet en låneansøgning til lånepulje til udvidelse af den kommunale botilbudskapacitet i 
august 2024, som ikke blev imødekommet. I maj 2024 er ny lånepulje for 2025/2026 ansøgt til etablering af 
Gården og der er indgået en samarbejdsaftale med to øvrige kommuner om et fælles samarbejde, såfremt 
Frederiksberg Kommune får lånemulighed via lånepuljen til etablering af Gården. Svar på låneansøgningen 
forventes juni 2024.  
 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Den boligsociale masterplan 
- kapacitetsplanlægning 

Drift (SER) U 500 500   

Nettoudgifter i alt  N 500 500   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
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Såfremt låneansøgningen til lånepulje til udvidelse af den kommunale botilbudskapacitet imødekommes, så 
anbefales det ikke at videreføre denne pulje. Da understøttelsen vil skulle indgå i projektøkonomien i 
ansøgningen til puljen.  
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Miljø- og Trafikudvalget 
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Bygge- og anlægsaffald 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 150 t.kr. årligt i 2023 og 2024 til en styrket indsats ift. håndtering af bygge- 
og anlægsaffald. Bevillingen fra Budget 2023 var en videreførelse af en tilsvarende midlertidig bevilling afsat 
ifm. Budget 2019. Finansieringen af kommunens styrkede indsats på området var forudsat delt mellem det 
skattefinansierede område og det gebyrfinansierede område, hvor det gebyrfinansierede område skulle 
bidrage med ca. 500 t. kr. årligt, således at der samlet blev afsat midler til 1 ÅV ekstra til styrket tilsyn med 
bygge- og anlægsaffald. 
 
Forudsætningen om gebyrfinansieringen er imidlertid ikke i overensstemmelse med regelgrundlaget for 
området, der angiver, at kommunernes tilsynsindsats på byggeaffaldsområdet skal skattefinansieres. I 
praksis har forvaltningen derfor ikke anvendt gebyrmidler til indsatsen, men i stedet via afsatte midler i 
Klimafonden til samme område (delprojekt om Genbrug) afholdt udgifterne til samlet aflønning af 1 ÅV til 
indsatsen. Klimafondsbevillingen (i budget 2024 300 t. kr.) udløber ligeledes med udgangen af 2024. Hvis 
indsatsen skal videreføres i 2025, er der derfor behov for samlet at afsætte 600 t. kr. til området. 
 
Inden bevillingen i Budget 2019 (som efterfølgende blev videreført i Budget 2023) blev afsat, var det målet, 
at der skulle gennemføres 50 tilsyn pr. år. Bevillingen har muliggjort flere vejledningsbesøg hos 
virksomheder og byggepladser, som bl.a. har ført til, at flere virksomheder har tilmeldt sig flere 
affaldsordninger. Antallet af årlige tilsyn de seneste år fremgår i tabellen nedenfor: 
 

 2019 2020 2021 2022 2023 
Antal årlige 
tilsyn 

111 85 49 103 105 

 
Byggeriet i Danmark står for 35 % af al affald, og op mod 15 % af CO2-udledningen. For at mindske 
Frederiksbergs bidrag til , blev der i 2022 på tværs af faggrupper i kommunen oprettet et netværk for 
bæredygtigt og cirkulært byggeri. Byggeaffaldsområdet har lagt en stor indsats i netværket, der skal være 
med til at samle og udvikle Frederiksberg Kommunes bæredygtige strategier inden for byggeri, renovering 
og nedrivning.  
 
I den kommende klimaplan, som er under udarbejdelse, vil arbejdet for mindre klimabelastning fra byggeri 
og anlæg være et af de områder, som udbygges. Her er et styrket fokus på korrekt sortering og deraf øget 
genanvendelse af byggematerialer en af indsatsmulighederne, som dette årsværk bidrager til. 
 
Endvidere har byggeaffaldsteamet en koordinerende rolle i et tværkommunelt netværk, hvor de sjællandske 
kommuner samarbejder om at udbrede kendskabet til byggeaffaldslovgivningen. Som eksempler på 
aktiviteter  har netværket, med Frederiksberg i spidsen, deltaget i en messe for håndværkere, udviklet 
kommunikationsmateriale og skal inden sommer 2024 afholde et webinar, som har håndværkeren som 
målgruppe. 
 
Antallet af anmeldelser lå i 2023 på 237. 18% af disse skete på baggrund af et tilsyn. De 237 anmeldelser er 
en stigning af anmeldelser på ca. 20% fra det foregående år. Stigningen af anmeldelser bygger på de 105 
tilsyn, hvor 41 ud af 48 relevante uanmeldte sager blev anmeldt efter besøget (87%). Derudover er der 
udviklet forskellige oplysningsindsatser, som er afprøvet med det formål at få oplyst borger og entreprenør 
om vigtigheden af en korrekt håndtering af byggeaffald.   
 
Udover det ene årsværk, der pt. aflønnes via midlertidig bevilling og klimafondsprojektet Genbrug, er der 
ansat 1 ÅV indenfor den varige driftsbevilling på miljøområdet. Uden videreførelse og opjustering af den 
midlertidige bevilling kan minimumskravet til den lovpligtige myndighedsindsats forventeligt overholdes, men 
potentialet for udvikling af området, herunder understøttelse af den CO2 nedbringende indsats, vil bortfalde. 
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Forvaltningens bemærkninger 
Anmeldelse af bygge- og anlægsaffald sikrer, at byggeaffald klassificeres og behandles korrekt. Heri ligger 
eksempelvis, at sikre, at farligt affald ikke genanvendes på en ulovlig eller uhensigtsmæssig måde, at asbest 
bortskaffes på forsvarlig vis/til det/de modtageanlæg, som er beskrevet i kommunens regulativer.  
 
Jo flere tilsyn og vejledningsbesøg, jo flere anmeldelser og efterfølgende bedre håndtering af affald.  
 
Såfremt bevillingen ikke videreføres, vil kommunen stadig leve op til lovgivningens minimumskrav for tilsyn, 
men der vil blive gennemført et lavere antal tilsyn hvert år. Samtidig vil den forebyggende indsats i form at 
dialog med uddannelsesinstitutionerne og brancheforeningerne samt den store indsats ift. det interne 
netværk vedr. cirkulært byggeri vil ikke kunne fastholdes. 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser ved en toårig bevilling 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Tilsyn Drift (SER) U 600 600   
Nettoudgifter i alt  N 600 600   

 
 
Den midlertidige bevilling har hidtil udgjort 150 t.kr. årligt i 2023 og 2024, som beskrevet. Hertil er indsatsen 
blevet finansieret via midler i klimafondsprojektet Genbrug i perioden frem til og med 2024. I 2024 er der 
samlet 450 t.kr. til indsatsen heraf 300 t.kr. fra klimafondsprojektet. Dette finansierer 1 ÅV i 2024 til styrket 
tilsyn og vejledningsindsats dog med udgangspunkt i, at årsværket i starten af året ikke har været besat.  
 
Hvis indsatsen skal bibeholdes i 2025-26, kræver det imidlertid en bevilling på 600 t.kr. årligt på det 
skattefinansierede område i 2025-2026.   
 
Alternativt kan indsatsen gøres permanent, hvilket kræver en varig årlig bevilling på 600 t.kr. fra 2025 og 
frem.  
 
Hvis ikke der afsættes midler bortfalder indsatsen. 

 
 
 
  



Budget 2025 
 

Side 52 af 69 
 

Det bæredygtige forsamlingshus 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 150.000 kr. årligt i 2023 og 2024 til ”det bæredygtige forsamlingshus”, der 
skulle bidrage til den grønne omstilling.  

 
Forvaltningens bemærkninger 
De afsatte midler er udbetalt som driftstilskud til ”Det bæredygtige Forsamlingshus”, der sigter efter at være 
et bæredygtigt kulturcenter, der fremmer fællesskab, samtaler og virkelysten hos byens borgere omkring en 
bæredygtig dagsorden. 
 
Hvis den midlertidige bevilling ikke forlænges, bortfalder det årlige driftstilskud. 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Driftstilskud til “Det 
bæredygtige 
forsamlingshus” 

Drift (SER) U 150 150   

Nettoudgifter i alt  N 150 150   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
En videreførsel af driftstilskuddet til ”Det Bæredygtige Forsamlingshus” på det nuværende niveau vil svare til 
150.000 kr. årligt. Såfremt det ønskes at videreføre driftstilskuddet, foreslås det, at beløbet afsættes i en 
2årig periode i 2025 og 2026. 
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Lettere adgang til toiletter i byrummet 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2024 blev der afsat 0,1 mio. kr. i 2024 til at tydeliggøre offentlige toiletter på Frederiksberg 
igennem fx app-løsninger og kortlægning af yderligere tiltag som ”nette toilette”. 

 
Forvaltningens bemærkninger 
Som beskrevet i sag til Miljø- og Trafikudvalget på møde den 15. april 2024 vurderer forvaltningen, at de 
eksisterende digitale løsninger giver gode oversigter over offentligt tilgængelige toiletter på Frederiksberg  - 
herunder Google maps og App’en FindToilet. Med udgangspunkt i disse vurderedes det ikke 
hensigtsmæssigt at udvikle en selvstændig Frederiksberg-app til formålet. 
 
Midlerne bliver derfor udelukkende anvendt til en forsøgsordning med nette-toilette ordningen med to til tre 
virksomheder med henblik på at undersøge interessen i en sådan ordning og hvad et evt. økonomisk leje 
kunne være. Forsøgsordningen vil blive evalueret i efteråret 2024 og således først efter 
budgetforhandlingerne. 
 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Nette-toillet Drift (SER) U 100 100   
Nettoudgifter i alt  N 100 100   

Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Hvis forsøgsordningen med Nette-toilette ønskes videreført på det nuværende niveau, vil der skulle afsættes 
finansiering på 0,1 mio. kr. årligt. Det foreslås, at der i så fald i første omgang afsættes finansiering i en 
toårig periode i 2025 og 2026, hvorefter der kan tages stilling til en fortsættelse af ordningen. Hvor mange 
virksomheder i ordningen dette kan finansiere, afhænger af resultaterne i forsøgsordningen. 
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Reservere parkering til gul-plade-biler 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2024 blev der afsat 0,1 mio. kr. i 2024 til at reservere parkeringspladser til gul-plade-biler.  

 
Forvaltningens bemærkninger 
Forvaltningen forelagde den 15. april 2024 Miljø- og Trafikudvalget en sag om anvendelse af midlerne i 2024 
dog med indstilling om at der ikke reserveres pladser til gul-pladebiler. Alternativt kunne midlerne anvendes 
til at reservere 8-10 parkeringspladser i distrikt 6 og 9 hvor belægningsgraden er højest i dagtimerne. 
Udvalgte udsatte sagen som forelægges igen efter budgetforhandlingerne forventeligt den 23. september. 
 
Forvaltningen vurderer ikke, at der er behov for yderligere reservering af parkeringspladser til gul-plade-biler, 
idet belægningsgraderne med den nye parkeringsordning er faldet, og det er således forvaltningens 
anbefaling, at der ikke afsættes midler til at reservere yderligere pladser til biler på gule plader. Det er dog 
muligt at afsætte yderligere finansiering til reservering af parkeringspladser til gul-plade-biler. 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Reservering af 
parkering til gul-plade-
biler 

Drift (SER) U 100 100   

Nettoudgifter i alt  N 100 100   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Udgifterne til at reservere én parkeringsplads til gul-plade-biler beløber sig til mellem 10.000 kr. – 12.500 kr. 
og afhænger af det konkrete sted og hvad der rent anlægsmæssigt skal til for at etablere pladsen. En 
forlængelse af bevillingen med 0,1 mio. kr. årligt forventes derfor at finansiere mellem samlet 16-20 
parkeringspladser reserveret til gul-plade-biler. 
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Arbejdsmarkeds-, Vækst- og Uddannelsesudvalget 
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Projekt til understøttelse af den tværgående KUI indsats 
 
Forslagets indhold og baggrund 
 
Frederiksberg Kommune modtog i 2023 en puljebevilling fra Socialstyrelsen på 3,0 mio. kr. til gennemførsel 
af projekt Modning af intensive forløb til unge med komplekse problemstillinger og udadreagerende adfærd 
(KB, 20.03.23, punkt 64). Projektperioden løber i perioden december 2022 til september 2025.  
 
Målgruppen for projektet er unge mellem 14 og 22 år, der kan være socialt udsatte, kriminalitetstruede, 
udadreagerende eller truende, lettere misbrugende, grænsesøgende, have psykiske problematikker og en 
historik, hvor de har reageret mod det etablerede system. De skal samtidig med intensiv støtte kunne indgå i 
strukturerede gruppeforløb. Denne målgruppe har typisk en historik med ustabil tilknytning til skolen, 
uddannelses- eller beskæftigelsessystemet. De har typisk været kendte i det sociale system gennem en 
årrække og deltaget i en række foranstaltninger og forløb.  
 
Bevillingen til projektet bruges til, at Frederiksberg Kommune skal tilrettelægge indsatsen på grundlag af 
seks kerneelementer. Disse kerneelementer er følgende: 
 

• Støttende, vedholdende og gennemgående kontaktperson 
• Systematisk afdækning af den unges ønsker og støttebehov 
• Tværfagligt indsatsteam 
• Individuelt tilrettelagt ungeforløb med afsæt i den unges mål 
• Systematisk og målrettet støtte til at mindske den udadreagerende adfærd 
• Støtte gives i sammenhæng med den unges hverdagsliv 

 
Projektet understøtter Frederiksberg Kommunes fælles kommunale ungeindsats (KUI), der er etableret på 
tværs af Arbejdsmarkedsafdelingen, Socialafdelingen, Familieafdelingen og Skoleafdelingen. I KUI 
indsatsen er der solide erfaringer med kerneelementernes tematikker, og det er forventningen, at projektet 
vil understøtte, udbygge og kvalificere det tværgående KUI samarbejde mellem afdelingerne, herunder med 
særlig henblik på den gode overgang fra barn til voksen. 
 
Midlerne bruges til frikøb af medarbejderressourcer i Arbejdsmarkedsafdelingen, Socialafdelingen samt 
Familieafdelingen. 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Da projektet endnu ikke er afsluttet, er der ikke foretaget nogen evaluering. 
 
De allerede opnåede projekterfaringer med tiltag og metodikker er i relevant omfang blevet integrereret i den 
ordinære opgavevaretagelse. Det er forvaltningens anbefaling, at bevillingen ikke videreføres efter projektets 
afslutning.  
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Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Projekt til understøttelse af 
den tværgående KUI indsats 

Drift (SER) U 325 1.300   

Nettoudgifter i alt  N 325 1.300   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget på samme niveau, medfører det udgifter på 325 t.kr. i 2025 og 1.300 
t.kr. i 2026. 
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Sundheds- og Forebyggelsesudvalget 
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Indsatser til unge LGBT+-personer 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Med budgetaftalen for 2023 blev der afsat 200 t. kr. i 2023 og 2024 til at fremme unge LGBT-personers 
sundhed og trivsel med udmøntning i Sundheds- og Forebyggelsesudvalget. Som følge heraf indgik 
Frederiksberg Kommune og LGBT+ Danmark en samarbejdsaftale. 
 
Frederiksberg Kommune har en samarbejdsaftale med organisationen LGBT+ Danmark for den to-årige 
periode 2023-2024. Samarbejdet består af tre aktiviteter: AURA, kompetenceudvikling af medarbejdere og 
Transit. 
 
Der er senest blevet forelagt en status for Sundheds- og Forebyggelsesudvalget den 8. april 2024. 
   
 
Forvaltningens bemærkninger 
I budgetaftalen for 2023 blev der afsat 200 t. kr. i 2023 og 2024 til at fremme unge LGBT+ -personers 
sundhed og trivsel med udmøntning i Sundheds- og Forebyggelsesudvalget. 
 
Frederiksberg Kommune har således indgået en samarbejdsaftale med organisationen LGBT+ Danmark for 
den 2-årige periode 2023-2024. Samarbejdet består af tre aktiviteter: 
 

- Det aktivitetsbaserede mødested AURA for LGBT+-personer under 18 år 
- Gruppesamtaleforløbet Transit for unge mellem 15 og 24 år, der har overvejelser om køn og 

kønsidentitet 
- Opkvalificering om køn, seksuel orientering, normer og kønsidentitet for fagprofessionelle i 

Frederiksberg Kommune med kontakt til unge 
 
Det skal bemærkes, at der i materialet med udsatte sager til budget 2025 indgår et forklæde vedr. 
beslutningsforslag om trivsel for LGBT+ personer, som blandt andet indeholder forslag om en fortsættelse af 
indsatserne vedr. AURA og Transit.  
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Indsats unge LGBT+ 
personer 

Drift (SER) U 200 200   

Nettoudgifter i alt  N 200 200   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget på samme niveau, medfører det udgifter på 200 t.kr. i 2025 og 2026. 
Herefter anbefales det, at bevillingen vurderes igen. Bevillingen kan også nedskaleres og aktiviteten 
tilpasses hertil. 
 
Det skal bemærkes, at der i materialet med udsatte sager til budget 2025 indgår et forklæde vedr. 
beslutningsforslag om trivsel for LGBT+ personer, som blandt andet indeholder forslag om en fortsættelse af 
indsatserne vedr. AURA og Transit. Såfremt der bliver afsat midler til AURA og Transit i regi af den 
pågældende udsatte sag, vil der alene udestå finansiering til den andel af den midlertidige bevilling, der 
vedrører opkvalificering, dvs. 90 t.kr. årligt. 
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Tilbud til fædre ramt af fødselsdepression eller efterfødselsreaktioner 
 
Forvaltningens bemærkninger 
Som supplement til den indsats der allerede sker over for mødre blev partierne i 2023 enige om, at fædre 
ramt af fødselsdepression eller efterfødselsreaktioner skal kunne få hjælp på Frederiksberg. Partierne aftalte 
derfor, at der skulle oprettes et kommunalt tilbud i sundhedsplejen, der byggede på tidligere opnåede gode 
erfaringer med gruppetilbuddet ”Fædre på Forkant”. Der blev afsat 187 t. kr. årligt i 2023 og 2024 til 
tilbuddet. 
 

 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Der foreligger ikke en skriftlig evaluering af de afholdte grupper, men sundhedsplejen har samlet en række 
indsigter baseret på fædrenes oplevelser og tilbagemeldinger: 
 
• Fædrene har udtrykt, at det har stor betydning for dem at deltage i en gruppe sammen med andre fædre, 

der også kæmper med far-rollen. Dette fællesskab giver dem mulighed for at spejle sig i og sparre med 
hinanden, hvilket er en stor støtte i deres rolle som fædre. 

• Møderne med personalet, hvor fædrene kan tale i et fortroligt rum om forskellige udfordringer, er blevet 
særligt værdsat.  

• Når fædrene mødes med personalet og sundhedsplejerskerne sammen med deres børn, har dette givet 
dem et nyt perspektiv på deres rolle som fædre. Det har styrket deres forhold til deres børn og givet dem 
troen på, at de kan klare forældrerollen lige så godt som mødrene. 

• Ligesom i barselsgrupperne sparrer fædrene om almindelige babyudfordringer som søvn, mad, uro, leg 
og udvikling.  

• Fædrene har haft mulighed for at drøfte problemstillinger med sundhedsplejerskerne og har stillet mange 
spørgsmål, hvilket har vist sig at være en vigtig del af deres læring og udvikling. 

 
På baggrund af de positive erfaringer forventes det, at der også fremover vil være efterspørgsel efter 
indsatsen, hvis den tilbydes. 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 2029 
Tilbud til fædre ramt 
af fødselsdepression 
eller 
efterfødselsreaktioner 

Drift (SER) U 187 187 0 0 0 

Nettoudgifter i alt  N 187 187    
 
Såfremt det politisk prioriteres at videreføre bevillingen, vil det medføre udgifter på 187 t.kr. pr. år i 2025 og 
2026. 
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Magistraten 
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Event- og Udviklingspuljen 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2023 blev der afsat 0,4 mio. kr. årligt i 2023 og 2024 til Event- og Udviklingspuljen. 
 
Siden 2016 har Frederiksberg Kommune haft en Event- og Udviklingspulje. Midlerne er afsat som 
midlertidige bevillinger. 
 
Tilskud fra puljen bevilges af borgmesteren og gives typisk til mindre arrangementer, der ikke falder indenfor 
kommunens øvrige tilskudspuljer. Således støttes bl.a. arrangementerne Danmark Spiser Sammen, 
Kadetfest på rådhuset, Livgardens koncert på Frederiksberg Slot og Seniorrådets 3-by arrangement. 
Desuden afprøvning af nye tiltag som fx Halloween i Riises, ad hoc udgifter til fx flagning i forbindelse med 
kongefejringen samt i ekstraordinære tilfælde økonomisk supplering til eksisterende arrangementer som 
mesterskabsfest, juletræstænding, mm. I 2024 forventes puljen desuden at medvirke til dækning af udgifter 
til markeringen af svømmehalsåbningen.  
 
Midlerne til Event- og Udviklingspuljen har været givet som midlertidige bevillinger. Den sidste bevilling blev 
givet ved Budget 2023 som 2-årig. Bevillingen udløber derfor i 2024.   
 
Forvaltningens bemærkninger 
Event- og Udviklingspuljen bidrager til, at Frederiksberg Kommune har et rigt og mangfoldigt kulturliv og 
supplerer kommunens øvrige tilskudspuljer ved at dække udgifter i forbindelse med en række forskellige 
arrangementer og events samt afprøvning af nye udviklingstiltag.  
 
Det bemærkes at forbruget på puljen i 2023 var på 140.000. kr.  
 
Hvis ikke bevillingen videreføres, vil kommunen ikke i samme grad kunne bidrage til arrangementer og nye 
tiltag på ad hoc basis som tidligere. 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser – fortsættelse af nuværende økonomiske ramme 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Event- og 
Udviklingspuljen 

Drift (SER) U 400 400   

Nettoudgifter i alt  N 400 400   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Tabel 2: Forslagets økonomiske konsekvenser – tilpasning af den økonomiske ramme 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Event- og 
Udviklingspuljen 

Drift (SER) U 300 300   

Nettoudgifter i alt  N 300 300   
 
 
Hvis Event- og Udviklingspuljen ønskes forlænget på samme niveau som tidligere skal der afsættes 0,4 mio. 
kr. årligt i 2025 og 2026. 
 
Idet puljen ikke er blevet brugt op de seneste år, vurderes det muligt at videreføre puljen indenfor en justeret 
økonomisk ramme jf. tabel 2. 
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Fejring af lærlinge 
 
Forslagets indhold og baggrund 
 
For at påskønne den værdi, en erhvervsuddannelse giver til den enkelte og samfundet, blev der i forbindelse 
med vedtagelsen af budget 2024 besluttet, at der i 2024 skulle afsættes 100.000 kr. til fejring af de lærlinge 
der har bestået deres svendeprøve.  
 
  

 
Forvaltningens bemærkninger 
 
Fejringen i 2024 er under planlægning, og vil bl.a. blive koordineret med initiativet aftalt i budget 2024 om et 
tværfagligt samarbejde for at finde veje til at styrke indsatsen for, at flere unge på Frederiksberg vælger og 
gennemfører en erhvervsuddannelse forankret i Arbejdsmarkeds-, Vækst- og Uddannelsesudvalget. 
 
 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fejring af lærlinge Drift (SER) U 100 100   
Nettoudgifter i alt  N 100 100   

Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget på samme niveau, medfører det udgifter på 100 t.kr. i 2025 og 2026. 
 

 
 
 
  



Budget 2025 
 

Side 64 af 69 
 

Opkrævning af gæld hos borgere og virksomheder 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Staten har opgaven med at opkræve kommunens gæld fra borgerne. Igennem mange år, har statens 
arbejde været udfordret. Dette har efterladt et behov for manuelle gennemgange af gældsposter og 
opkrævning i kommunerne. 
Først lukkede det statslige inddrivelsessystem EFI, hvilket gav og stadig giver et mærkbart 
oprydningsarbejde. Efterfølgende er et nyt system udviklet, der stadig er under indkøring i kommunerne med 
de fejl- og ekstra arbejdsprocesser dette indebærer. Et system der stiller yderligere krav til stamdata.  
 
Derfor har der siden 2017 været afsat en midlertidig bevilling på to årsværk til at sikre, at kommunen får sine 
indtægter, og at borgere og virksomheders betaler deres gæld til kommunen.  
 
Forvaltningens bemærkninger 
De mange udfordringer, som forskellige statslige inddrivelsessystemer har lidt under, har over en længere 
årrække betydet, at processer der burde kører automatisk, har krævet betydelig manuel gennemgang i 
kommunerne.  
 
Der er fortsat problemer med statens håndtering af gældsposterne fra det gamle EFI. Derudover giver 
statens nye inddrivelsessystem på grund af øgede datakrav, en række tilbageløb, der kræver manuelle 
gennemgange.  De nye datakrav, betyder, at alle oplysninger om en gældspost nu skal registreres i 
systemet før gælden kan opkræves. Mangler en enkelt oplysning bliver gælden ikke opkrævet, og retuneres 
til kommunen til manuel gennemgang. Tidligere var det nok, at kommunen fremsendte udvalgte oplysninger. 
Den nye proces betyder, at alle kommunens systemer, hvor en gæld kan opstå, skal kunne sende korrekte 
data, til statens inddrivelsessystem. Disse systemer spænder bredt fra forældrebetaling på dagtilbud til 
parkeringsafgifter, og ikke alle systemer kan sende data i dag.  
De nye datakrav gælder også for gamle krav, hvor kommunen manuelt skal gå igennem arkiveret materiale 
for at sikre at gælden kan inddrives.  
 
Senest har ændringer i boligskatter, og ejendomsvurderinger givet merarbejde. Staten overtager opgaven 
med at opkræve boligskatter, men der er stadig en række opgaver, der bliver i kommunerne, herunder 
berigtigelser og efterreguleringer i perioden frem til 2024. Denne opgave er vanskeliggjort af udfordringerne 
med korrekte ejendomsvurderinger. 
  
Kommunens opkrævningsenhed er bemandet i forhold til, at de statslige systemer fungerer, og data 
overføres automatisk. Enheden skal håndtere opkrævning og henvendelser fra borgere med spørgsmål til 
deres gæld. 
 
Der vurderes, at der fortsat fremover vil være behov for ekstra ressourcer til manuel gennemgang af gamle 
sager både fra ejendomsvurderinger, gamle EFI-krav, samt fejl-meldinger fra det nye inddrivelsessystem, 
der er under implementering. Som systemer og processer fungerer i dag vil behovet gælde et godt stykke ud 
i fremtiden, men der må forventes forbedringer, hvorfor der fortsat søges om en midlertidig bevilling på to 
årsværk, til at fastholde det nuværende niveau i opkrævningen. 
 
Hvis der ikke følges rettidigt op på at gæld til kommunen, bliver den forældet, og må derfor afskrives, hvilket 
påvirker kommunens kassebeholdning. Såfremt bevillingen ikke fortsætter, vil kommunens skulle afskrive 
flere indtægter end i dag, da der ikke er mulighed for de samme manuelle gennemgange af gældsposter, 
herunder retskraftvurderinger og stamdatarettelser Den præcise størrelse af afskrivninger, er svær opgøre, 
da der stadig er mange ubekendte i forhold til statens systemer og overtagelse af opgaver.  
 
Et yderligere opmærksomhedspunkt er, at efter 2027, når overgangsperioden i forhold til statens overtagelse 
af ejendomsskatteområdet, udløber forventeligt vil være behov for et nyt system, der kan understøtte 
nødvendige ejendomsdata, der fortsat skal bruges til den tilbageværende opkrævningsopgave. Afklaring af 
behov herfor afklares frem til 2027.  
 
 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
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Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
2 medarbejdere Drift (SER) U 1.000 1.000   
 Vælg et element.      
Nettoudgifter i alt  N 1.000 1.000   

Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen fortsættes videreføres 2 årsværk til i alt 1,0 mio. kr. i 2025 og 2026. 
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Reklame for frit skolevalg og dagpleje 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Som led i aftalen om budget 2024 blev der afsat 0,5 mio.kr. til at gennemføre en kampagne for hhv. frit 
skolevalg samt rekruttering af dagplejere. 
 
Børneudvalget blev den 15. januar 2024 orienteret om forslag til tidsplan og indholdet i en 
rekrutteringskampagne for dagplejen. Planmæssigt skal kampagnen udføres i efterår 2024. 
 
Undervisningsudvalget blev senest den 15. april 2024 orienteret om procesplan for en kampagne for frit 
skolevalg, og eksekvering af kampagnen forventes i august og november 2024. 
  
 
Forvaltningens bemærkninger 
Bevillingen på 0,5 mio.kr. i 2024 har givet mulighed for at udføre to separate kampagner for hhv. frit 
skolevalg og rekruttering af dagplejere. Da ingen af de to kampagner er udført endnu, så vides det endnu 
ikke, hvilken effekt de har haft. 
 
 

 
 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fortsættelse af 
reklamering 

Drift (SER) U 500 500   

Nettoudgifter i alt  N 500 500   
Hvis forslaget indeholder flere forskellige mulige modeller, indsættes en tabel for hver model 
 
Såfremt bevillingen ønskes forlænget i to år på samme niveau medfører det udgifter på 0,5 mio.kr. i 2025 og 
2026. 
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Fejring af Danmarks befrielse 
 
Forslagets indhold og baggrund 
Ved Budget 2024 blev der afsat 0,1 mio. kr. i 2024 til planlægningsaktiviteter forud for en markering af 
fejlbombningen af Den Franske Skole og befrielsesjubilæet, der finder sted i 2025. 
 
Frederiksberg Stadsarkiv med flere har med bevillingen forberedt og koordineret en række aktiviteter ifm. 
80-året for Danmarks befrielse i 2025. Der er i løbet af 2024 blevet planlagt aktiviteter for borgerne, der 
tematiserer besættelsestiden og befrielsen på Frederiksberg, ligesom Stadsarkivet er ved at udarbejde en 
gennemillustreret bog og der arbejdes med forskellige markeringer i byrummet. 
 
Der er blevet arbejdet med både aktiviteter for særskilte målgrupper og bredt for hele byen. 
 
For at gennemføre de planlagte aktiviteter er det nødvendigt at videreføre den midlertidige bevilling i 2025, 
hvor befrielsesjubilæet finder sted. 
 
Forvaltningens bemærkninger 
I 2025 er det 80 år siden, at Danmark blev befriet fra den tyske besættelsesmagt og 2. verdenskrig endte. 
Der arbejdes henimod at markere befrielsesjubilæet med en mindehøjtidelighed, en bogudgivelse og en 
række arrangementer på Frederiksberg i løbet af året. Derudover arbejdes på en markering af 
fejlbombningen af Den Franske Skole. 
 
Hvis arrangementerne gennemføres som planlagt, vil de primært blive afholdt på rådhuset og 4. maj 
kollegiet – samt på den nye plads bag rådhuset, hvor en større markering vil finde sted 4. maj. Det er 
hensigten, at der også vil være arrangementer og markeringer i Frederiksberg Kirke, Riddersalen og steder i 
byrummet. 
 
Stadsarkivet har i 2024 anvendt de afsatte midler på arbejdet med en gennemillustreret bog om 
besættelsestiden på Frederiksberg. Desuden er anvendt midler på det indledende arbejde med nogle af 
aktiviteterne i 2025, såsom indsamling af materiale til erindringscafeer, tekster til formidlingsprojekter, mv. 
 
I 2025 planlægges det at gennemføre en række projekter og arrangementer, herunder: 
 

• Plancheudstilling på rådhuset om fejlbombardementet 21. marts 1945 (22 t. kr.) 
• Bog om Frederiksberg under besættelsen (29 t. kr.) 
• Udarbejdelse af en historisk plakat med temaet ”Frederiksberg under besættelsen” (18 t. kr.) 
• Foredrag om teater- og revyhistorie under besættelsen i samarbejde med Frederiksbergmuseerne 

(6 t. kr.) 
 
Disse aktiviteter kan afholdes for et budget på 75 t. kr. 
 
I tillæg til ovenstående aktiviteter arbejdes på en kunstnerkabaret med udgangspunkt i Schalburgtagen 20. 
april på Riddersagen. Forventet pris 25. t.kr.  
 
Ydermere kan der arbejdes med at lægge et program for fejringen 4. maj på pladsen bag rådhuset, hvor 
eventen har et stort publikumsinddragende program og professionelle navne. Det vil både markere pladsen 
bag rådhuset som venue og vise, hvad den kan bruges til af byens borgere, og det vil være en stor fælles 
fej-ring af en historisk begivenhed. En event i denne skala har et budget på 200 t. kr. inkl. projektledelse. 
 
Der kan også udarbejdes en tilføjelse om besættelsestiden til App-løsningen ”Frederiksbergfortællinger” (en 
byvandringsguide). Denne udvidelse af App´en har et budget på 110 t. kr. 
Endelig kan der gennemføres forskellige arrangementer i samarbejde med andre aktører:  
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• Erindringscaféer i Medborgercenteret (10 t. kr.) 
• Markering af befrielsen den 5. maj + foredrag på 4. Maj Kollegiet (27 t. kr.) 

 
Med en stor markering af befrielsen 4. maj, en tilføjelse til ”Frederiksbergfortællinger”, afholdelse af 
kunstnerkabaret, erindringscaféer og arrangementer på 4. Maj Kollegiet vil budgettet blive 350 t. kr. 
 
Der arbejdes desuden på at gennemføre en mindehøjtidelighed til markering af fejlbombningen af Den 
franske Skole den 21. marts, hvor der pt. afventes svar på, hvorvidt HM Dronning Margrethe kan deltage. 
Forventet Pris 50 t.kr. 
 
Videreføres bevillingen ikke, vil aktiviteterne ikke kunne gennemføres som planlagt.  
 
Øges budgettet ikke, vil eventen til markering af befrielsen 4. maj ikke blive afholdt, der vil ikke blive 
udarbejdet en tilføjelse om besættelsen til App´en ”Frederiksbergfortællinger” eller afholdt kunstnerkabaret, 
erindringscaféer og arrangementer på 4. Maj Kollegiet. Ligeledes vil der ikke kunne laves markering af 
fejlbombningen af Den Franske Skole. 
 

 
Forslagets økonomiske konsekvenser 
 
Tabel 1: Forslagets økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fejring af 
befrielsesjubilæet 

Drift (SER) U 75    

Nettoudgifter i alt  N 75    
 
Tabel 2: Forslagets økonomiske konsekvenser inkl. Kunstnerkabaret 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fejring af 
befrielsesjubilæet inkl. 
Kunstnerkabaret 

Drift (SER) U 100    

Nettoudgifter i alt  N 100    
 
 
Tabel 3: Opskaleret forslags økonomiske konsekvenser 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fejring af 
befrielsesjubilæet – 
stor markering 

Drift (SER) U 450    

Nettoudgifter i alt  N 450    
 
Tabel 4: Opskaleret forslags økonomiske konsekvenser inkl. mindehøjtidelighed 

1.000 kr.  Udgiftstype U/I 2025 2026 2027 2028 
Fejring af 
befrielsesjubilæet – 
stor markering inkl. 
mindehøjtidelighed 

Drift (SER) U 500    

Nettoudgifter i alt  N 500    
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En videreførelse af bevillingen på niveau med 2024 udgør 75 t. kr.. i 2025. Videreføres bevilling på dette 
niveau vil de nævnte planlagte projekter og arrangementer kunne gennemføres:  
 

• Plancheudstilling på rådhuset om fejlbombardementet 21. marts 1945 (22 t. kr.) 
• Bog om Frederiksberg under besættelsen (29 t. kr.) 
• Udarbejdelse af en historisk plakat med temaet ”Frederiksberg under besættelsen” (18 t. kr.) 
• Foredrag om teater- og revyhistorie under besættelsen i samarbejde med Frederiksbergmuseerne 

(6 t. kr.) 
 
En forøgelse af bevillingen så de planlagte aktiviteter inkl. Kunstnerkabaret med udgangspunkt i 
Schalburgtagen 20. april på Riddersalen kan afholdes udgør 100 t. kr. i 2025. 
 
Alternativt, hvis fejringen af befrielsen den 4. maj skal være en større event og App´en ”Frederiksbergfortæl-
linger” skal udvides med et tema om besættelsestiden og der skal afholdes kunstnerkabaret, 
erindringscaféer og arrangementer på 4. Maj Kollegiet, så skal bevillingen udgøre 450 t. kr. i 2025. 
 
Herudover kommer en eventuel mindehøjtidelighed til markering af fejlbombningen af Den franske Skole, 
hvor budgettet usikkert og vil afhænge af arrangementets karakter, men forventes at udgøre 50 t. kr. 
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